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FEBRUÁRBAN MÉG MARAD A SZIGORÍTÁS 

A kalandpark
továbbra is üzemel 

Kultúra napja kicsit másképpen Az oltás önkéntes

Március elsejéig meghosszabbították a jelenleg is érvényben lévő 
szigorításokat. A novemberben hatályba lépett intézkedésekkel si-
került megfékezni és kordában tartani a járvány terjedését. Bár-
milyen enyhítés – oltás hiányában – a járvány újbóli felfutását és 
további szigorítást jelentene. Ez a január 28-án tartott Kormányin-
fón hangzott el, ahol Gulyás Gergely, a miniszterelnökséget vezető 
miniszter adott tájékoztatást. 

„Európában, úgy tűnik, a harmadik 
hullám megkezdődött, ezt mi szeret-
nénk elkerülni, ezért a jelenlegi szabá-
lyok fenntartása indokolt. Köszönjük, 
hogy a magyarok többsége betartotta 
a szabályokat, ahogyan köszönjük az 
orvosok, ápolók, a szociális ellátó in-
tézményekben dolgozók munkáját is! 
A jelenlegi szabályokat március 1-ig 
fenn kell tartani, továbbá a kormány 
kéri az Országgyűléstől a rendkívüli 
jogrend 90 napos meghosszabbítását” 
– mondta Gulyás Gergely.
Szentkirályi Alexandra kormány-
szóvivő közösségi oldalán az alábbi 
közleményt hozta nyilvánosságra: 
A kormány a lehető legtöbb vakcinát 
igyekszik beszerezni. Az EU-ból érkező 
vakcinák száma az érdemi védekezés-
hez kevés. Európa le van maradva, a 
közös beszerzéstől nem várhatjuk, hogy 
a tömeges oltáshoz elegendő legyen. 
A 70 százalékos oltottsági szint elérésé-
hez más vakcinára is szükség van.
Az orosz vakcinából várhatóan febru-
ár végéig 300 ezer embernek elegendő 

vakcina érkezik. A kínai vakcina 
hatékonysága jó, több mint 15 millió 
embert oltottak be ezzel. Mivel az 
oltás önkéntes, mindenki eldöntheti, 
mivel oltatja be magát, de minél több 
vakcinának kell rendelkezésre állnia. 
Minden olyan, a világban alkalmazott 
vakcinát, amivel több mint 1 millió 
embert oltottak be és veszélyhelyzeti 
engedélyt kapott, alkalmazunk, de a 
Nemzeti Népegészségügyi Központ 
külön is ellenőrizni fogja ezeket a fel-
használást megelőzően.
A zárás a vendéglátásban okozza a 
legnagyobb problémát, komoly veszte-
ségekkel jár. A  közigazgatási hivatalok 
mindent megtesznek a bértámogatá-
sok kifizetésének felgyorsítása érde-
kében, valamint amikor lazítás lesz, 
először a vendéglátóhelyeket nyitják 
ki, ehhez azonban vakcina kell. 
Soltvadkerten eddig az egészségügyi 
dolgozók kapták meg az oltást, illetve  
a bentlakásos szociális intézményben 
a napokban történt meg a dolgozók és 
az intézményben élő idősek oltása.

Péczka Lászlóné Ibolya néni 2003-ban 
lett Soltvadkert város 12. díszpol-

gára. A címet 1989-ben alapította a 
képviselő-testület

Ne akard a fél világot...
elég egy szeletje.
Örömöd és bánatod is
bőven elfér benne. 

Hova sietsz, merre tartasz? 
– fontold ezt meg százszor.
Mosolyt, derűt osztogathatsz,
járhatsz, lehetsz bárhol. 

Nincsen kincsed, nincs vagyonod? 
– de minek is lenne. 
Úgy gondolod, Isten nélkül 
az boldoggá tenne? 

Megpendíted-e harangját 
olykor a lelkednek?
Gyűlölöd, vagy félted azt, kik 
nem téged követnek? 

Hallod-e a sebzett szívek 
fojtott kiáltását? 
Van-e erőd lerombolni 
a kapzsiság vágyát? 

Alázattal szolgáltál-e
családnak, hazádnak? 
Érezted-e hiányát az 
igaz boldogságnak? 

Az, aki e népes bolygón 
boldog akar lenni: 
Nincs más dolga, ifjú vagy vén: 
csak Krisztust követni. 

Péczka Lászlóné: 
Ne akard a fél 

világot AZ ÜNNEP MINDEN KÖRÜLMÉNYEK KÖZÖTT ÜNNEP MARAD

Virtuális zarándoklat az ökumenikus imahéten
Olyan helyzetbe kerültünk, hogy Is-
ten népe a képernyők elé kényszerült 
– mondta Vass Zoltán baptista lelkész 
az ökumenikus imahét második es-
téjén, majd így folytatta: Isten azon-
ban most nem telefonon hív, hanem 
az örök életre hív, néven szólítva 
bennünket. A virtuális térbe szorult 
ökumenikus imahét soltvadkerti 
alkalmait is főként a helyi televízión 
keresztül követhette a keresztény 
gyülekezet, felekezeti hovatartozás 
nélkül. A máskor nagyszerű személyes 
találkozások, közös imádságok elma-
radtak ugyan, de Isten az otthonok 
meghitt melegében, biztonságában 
volt velünk. Az ő jelenléte persze nem 
csak az imahét alkalmaihoz köthető, 
hiszen állandósága természetes jelen-
ség és természetes igény kellene, hogy 
legyen. Nem véletlen talán, hogy az 
imahét idei üzenete is Isten hívásáról 
szólt. Tematikus rendben az első nap 

témája Isten hívása: „Nem ti választot-
tatok ki engem, hanem én választotta-
lak ki titeket” (Jn 15,16a). A második 
nap a belső érésről szólt: „Maradjatok 
énbennem, és én tibennetek” (Jn 
15,4a). A harmadik este tematikája az 
Egy test: „Úgy szeressétek egymást, 
ahogyan én szerettelek titeket” (Jn 
15,12b). A negyedik alkalommal kö-
zös imádkozásra hívtak mindenkit: 
„Többé nem mondalak titeket szol-
gáknak […] azonban barátaimnak 
mondalak” (Jn 15,15). Az ötödik na-
pon megújulhattunk Isten igéje által: 
„Ti már tiszták vagytok az ige által” 
(Jn 15,3). A hatodik este mások elfoga-

dásáról szólt. „Arra rendeltelek, hogy 
elmenjetek és gyümölcsöt teremjetek, 
és gyümölcsötök megmaradjon” (Jn 
15,16b). A hetedik nap az egységben 
való növekedésé volt: Én vagyok a 
szőlőtő, ti a szőlővesszők” (Jn 15,5a). 
A nyolcadik estén pedig stílusosan az 
egész teremtett világgal való megbé-
kélést hirdette: „Hogy az én örömöm 
legyen bennetek, és örömötök teljes 
legyen” (Jn 15,11). Az ökumenikus 
estéken Homoki Pál esperes, dr. Je-
ney Gábor katolikus plébános, Vass 
Zoltán baptista lelkész és Pazdernyik 
Pál pünkösdi lelkipásztor továbbí-
tották Isten igéjét, rajtuk keresztül 
kaptuk a meghívást Isten országa felé, 
kérve hitünk megerősítését. Köszönet 
az egyházi vezetőknek és a Soltvad-
kerti Televíziónak, hogy eljuthattak 
mindenkihez a lelket felszabadító és 
erősítő gondolatok.

-séva- 

Reméljük, hogy eljön az idő, amikor 
már csak rossz emlékként őrizzük 
ezt a járvánnyal terhelt időszakot, 
ami egyik napról a másikra változ-
tatta meg gyökeresen az életünket. Ez 
azonban nem jelenti azt, hogy karba 
tett kézzel várjuk a szabadságot, ami-
kor újra minden a régi, vagy annál is 

jobb lehet. A virtuális térbe költözött 
életünket is igyekszünk fűszerezni és 
a technika lehetőségeit kihasználva 
beköltözni a családok otthonába egy-
egy jeles alkalommal. 
A magyar kultúra napja is ilyen jeles 
alkalom volt Kölcsey Ferencnek kö-
szönhetően, aki 1823. január 22-én 
Csekén (mai nevén Szatmárcseke) 
tisztázta le nemzeti imánkat, a 
Himnuszt. A Soltvadkerti Televízió 
felvételét bizonyára sokan látták, 
amit a Gyöngyház Kulturális Köz-
pont munkatársainak szervezésében 
készítettek helyi fellépők közremű-
ködésével. Idén zongorajátékkal, 
népdallal, igei gondolattal, énekek-
kel, versekkel, harang- és körjátékkal 
készültünk. A magyar kultúra napja 

alkalmából összeállított műsorunk-
ban közreműködtek: a Cantare 
gyermekkar Darányiné Haris 
Gabriella vezetésével, Gszelmann 
Edvárd és Gszelmann Barbara, 
Meggyesi Boglárka, az Arany János 
utcai óvoda kisközépső csoportja 
Bibókné Szegedi Éva felkészítésében. 
Az Evangélikus Egyházi Óvoda óvo-
dásait Szebellédi Nikolett és Torgyik 
Melinda készítették fel. Továbbá 
Szeg Dorottya, Martin Péter, Font 
Sándorné, a Medveczki család és a 
református gyülekezet vettek részt 
a programban. Ezúton is köszönjük 
a példaértékű szerepvállalást, az 
együttműködést, a színvonalas elő-
adásokat! 

Pintér JohannaMedveczkiék családilag léptek színre

ÜNNEPI

Szemetet a hulladékudvarba
Az önkormányzat februárban meg-
kezdi az illegális szemétlerakóhelyek 
felszámolását egy sikeres pályázatnak 
köszönhetően.  Sajnos a probléma sú-
lyos gondokat okoz az ország minden 
területén, ezért a kormány külön célul 
tűzte ki az ország nagytakarítását. A 
megoldás persze mindaddig átmeneti, 
ameddig nem történik alapvető szem-
léletváltozás, ameddig nem érzik a 
felelősséget azok, akik után most taka-

rítani kell a határt. Akik fittyet hányva 
a környezetvédelemre, a természet 
megőrzésére, a gyerekeik, unokáik 
jövőjére az utak mellett, erdők mélyén 
szabadulnak meg a maguk által ter-
melt szeméttől.  A hulladékudvar felé 
kellene tehát venni az irányt annál 
is inkább, mert súlyos bírságra, akár 
még börtönbüntetésre is számíthat az, 
akit tetten érnek vagy beazonosítják a 
szemét alapján.

Mindenféle információ és véle-
mény kering a kalandpark jövőjével 
kapcsolatban a közösségi portá-
lon. Márciustól a Komszolg Kft. 
üzemelteti kalandparkot, amit az 
önkormányzat tulajdonát képező 
területen hozott létre 2012-ben a 
kiskunhalasi Geldberg Kft., aki az 
üzemeltetést felajánlotta ugyan a 
városnak, de akkor nem élt a lehető-
séggel az önkormányzat. Idén már-
ciustól a főbérlővel együttműkö-
désben üzemel majd a kalandpark, 
ahol a játékelemek nagy többsége is 
a halasi cég tulajdona. 
Ezen döntéssel megszűnt az albérlői 
jogviszonya Medgyes Attilának, 
aki 2018 óta működtette a ka-
landparkot. A meglehetősen nagy 
indulatokat generáló helyzetben 
az a téves hír kapott szárnyra, 
hogy a kalandparkot bezárják, 
sőt eldózerolják. Még aláírásgyűj-
tés is szerveződött a kalandpark 
megmaradása mellett. Temerini 
Ferenc polgármester a közösségi 
portálon közzétett nyilatkozatában 
megnyugtatta a soltvadkerti csalá-
dokat, és ezúton is megerősítette, 
hogy „a kalandpark a jövőben is a 
soltvadkerti gyerekek, közösségek 
szórakozását, kikapcsolódást fogja 
szolgálni. Nem fogjuk bezárni, a 

város cége, a Komszolg Kft. az ere-
deti helyen, a város földterületén, 
az eredeti céloknak megfelelően 
üzemelteti a jövőben is – mondta a 
polgármester, aki azt is nyomatéko-
sította, hogy az önkormányzat nem 
csak üzemeltetni, de karbantartani 
és fejleszteni is fogja a helyet. Első 
feladatuk lesz a terület ellenőrzése, 
a javításra, cserére szoruló elemek 
biztonságossá tétele. A körülmé-
nyekhez fontos adalék, hogy a 
strand területén egy több generáci-
ós, modern játszótér épül a követke-
ző hónapokban és nem mellesleg az 
iskola udvarán, a lakosság számára 
is elérhető, ultramodern játszóteret 
adtak át nemrégiben, ugyan nem 
önkormányzati, hanem intézmé-
nyi beruházásként, de mindenki 
használhatja. Érdemes azt is szem 
előtt tartani, hogy a Vadkerti-tó 
területe, környezete gyakorlatilag 
kilenc hónapon keresztül ingyenes 
kikapcsolódási övezet, amit nagyon 
sokan kihasználnak sportolás céljá-
ból. A szezonban a Vadkert kártya 
biztosít nagy kedvezményt a helyi-
eknek, 18 óra után azonban nyáron 
sem kell strandbelépőt fizetni. 
A kalandparkot tehát nem számol-
ják fel, ingyenesen lesz látogatható 
a jövőben is. 

Időpont foglalható: 
www.kiskunviz.hu        telefon: +36-20/9-421-622

E-mail: kiskunviz@kiskunviz.hu        posta: 6400 Kiskunhalas, Kőrösi út 5.

A Kiskunsági Víziközmű-Szolgáltató Kft.
kiskunhalasi személyes ügyfélszolgálatán
csak időpontfoglalással fogadja ügyfeleit.
Kizárólag a kiskunhalasi
ügyfélszolgálat működik.

www.soltvadkert.hu
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Közmeghallgatás helyett Tovább folytatódik a város fejlesztése
KOWALSKYÉK ÉS MARGARET ISLAND KONCERTEZIK VADKERTEN A TERVEK SZERINTA KORMÁNY KOMPENZÁLJA A KIESŐ ADÓBEVÉTELEKET

Nehéz év volt a tavalyi, és az idei 
év sem indult túl rózsásan, úgy 
tűnik, hogy a világjárvány ha-
tásait, következményeit még jó 
ideig érezzük. Temerini Ferenc 
polgármester értékelte az esz-
tendőt, és a jövőbe tekintve be-
szélt arról, hogy milyen tervek-
kel, fejlesztési elképzelésekkel 
szeretnék erősíteni a város meg-
tartó képességét.

– Sok gonddal és problémával kellett 
szembenéznünk tavaly. Világviszony-
latban teremtett új helyzetet a járvány, 
ugyanakkor felvértezett bennünket a 
váratlan helyzetekhez való alkalmaz-
kodásra – mondja a polgármester. 
– Az országos szigorításokhoz viszo-
nyítva igyekeztünk nem nehezíteni 
a soltvadkertiek életét, csak hogy ne 
említsek mást, a piac zavartalanul mű-
ködött egész évben sok környékbeli te-
lepüléssel ellentétben. Megmutatkozott 
a külföldi utak elmaradása, kiváló évet 
zárt a strand, ami talán hosszú távra 
felhívja a figyelmet a hazai üdülőhelyek 
előnyére, és arra, hogy mennyi érték, 
szépség van határainkon belül, szerte 
az országban. A Vadkerti-tó melletti be-
ruházásoknak is nagyon jó visszhangja 
van, melyek folytatásra és további fej-
lesztésekre ösztönöznek minket.

 ▶ Vannak már konkrétumok? 
– A kemping fejlesztésével szeretnénk 
a szezonra elkészülni, a modern vizes-
blokk kialakítása itt tavasszal indul. 
Hangsúlyozom, hogy még mindig 
nem teljeskörű a kemping fejlesztése, 
hiszen a lakókocsik fogadására alkal-
mas tér kialakítása még várat magára, 
sőt apartman házakat is szeretnénk 
építeni, várjuk a megfelelő forráslehe-
tőséget ezek megvalósítására. 
Energiánk nagy részét a tó és a tópart 
fejlesztésére fordítjuk. Szép, egységes 
büfésort szeretnénk kialakítani terasz-
szal, kerthelyiséggel. A Platán tér – ez 
az új fogadóépület melletti tér – ízlé-
ses, hasznos kihasználtságán is dolgo-
zunk, mint ahogyan a szálláshelyek 
kialakításán is, ami a legfontosabb 
feladataink egyike. Nem titok, hogy 
egy csúszdapark is szerepel a terveink 
között, és a tanösvényt is erősítő lát-
ványsétány kialakítását is célul tűztük 
ki. A strand területén játszótér készül. 
Fontosnak tartom megjegyezni, hogy 
ezek hosszú távú elképzelések, és az 
eddigi fejlesztéseket is a 2018-19-es 
tervek alapján vittük véghez. 

 ▶ A tópart fejlesztéséhez vonzó tóra 
is szükség van, nagy az aggodalom a 
vészes vízhiány miatt. 
– Természetesen a tó vizének mennyi-
sége és minősége alapfeltétel. Fontos 
mindenkinek szem előtt tartani, hogy 
a Vadkerti-tó vizét az esővíz táplálja, 
és a fúrt kút ad lehetőséget a vízután-
pótlásra, vagyis ha nem töltődik ter-
mészetes úton, akkor más módon kell 

megoldanunk. Ez szakértelmet, tehát 
szakembert igénylő, összetett feladat. 
A záportó, a csatornafejlesztés célja, 
hogy minden felfogott csapadékvíz a 
lehető leggyorsabban eljusson a tóba.  
A nyílt árkokba összegyűlt csapadék-
vízzel is ez a cél. Az Ifjúság utca végén 
nagy kapacitású szivattyúval szeret-
nénk bővíteni a rendszert, erre nem 
jutott sajnos forrás. 

 ▶ Ez is egy folyamat része. Milyen 
támogatásra lehet számítani? 
– Nagy sikerrel zárul megyeszerte a 
Területfejlesztési Operatív Program 
első fordulója, mely számunkra is sok 
lehetőséget biztosított. Ennek folyta-

tása lesz az úgynevezett TOP2, mely 
újabb fejlesztéseket, illetve a megkez-
dettek folytatását biztosítja. 

 ▶ Milyen területeken várható még 
beruházás? 
– Az iparterület fejlesztésének folyta-
tására már megvan a szükséges forrás. 
A területhez vezető utat (Baki-dűlő) 
leaszfaltozzuk, közművesítjük, és egy 
csarnokot is építünk. Ez a terület a 
Tázlári út mellett húzódik. A Bajcsy-
Zsilinszky utca burkolatának tábláig 
történő folytatására is megvan már a 
pénz.
Fontos kiemelnem azt a két fejlesztési 
zónát, melyben városunk szintén 
érintett, és előnyei, úgy hiszem, két-
séget kizáróan érezhetővé válnak az 
elkerülő út, illetve a Budapest–Belgrád 
vasútvonal megépülésével, de a paksi 
atomerőmű fejlesztési területeként 
is érintettek vagyunk. (Ezekben a 
témákban Font Sándor országgyűlési 
képviselő tájékoztatja majd az olvasó-
kat. A szerk.) 

 ▶ Lerágott csont az illegális hulladék 
felszámolása. Hol tart ez az ügy? 
– Megnyertük a pályázatot az illegális 
hulladéklerakók felszámolására. Feb-
ruár második felében ennek is a végére 
járunk, és hiszem, hogy lesz annyira 
hatékony, hogy elveszi a kedvét azok-
nak, akik nem a hivatalos formáját 
választják a jövőben a hulladékuk 
elhelyezésének. 

 ▶ Mire számíthatunk a rendezvénye-
ket illetően? 
– Nyilván tavaly sem rajtunk múlott, 
hogy nem szervezhettük meg a ter-
vezett programokat. Azt kell mon-
danom, hogy a járvány ellenére igen 

kreatív megoldásokkal próbált a mű-
velődési ház előrukkolni. Nem tudjuk, 
mit hoznak a következő hónapok, mit 
tartogat ez az év, de arra készülünk, 
hogy szeptemberben egy szabadon 
megrendezhető, korlátok nélküli, 
komoly szüreti fesztivált tartunk 
szeptember 17-18-19-én. Erre már két 
nagynevű csapatot is lefoglaltunk. 
Kowalsky meg a Vega, illetve Mar-
garet Island lépnek fel a fesztiválon. 
Szeretnénk a hagyományos Bor- és 
Gasztronapot is megtartani, és azt is 
látjuk, hogy a tópart igen nívós sport-
eseményeket honosított, melyeknek 
van létjogosultsága, mint a strand-
foci, strandkézilabda, futóverseny. 
A tóparti rendezvényeknél fontos 
szempont a rekreációs irányvonal, 
hogy a hozzánk érkezők valóban pihe-
néssel töltsék itt az időt. Szeretnék ki-
térni azokra a programokra is, melyek 
értékrendünk, hagyományaink szerint 
is fontosak, mint a díszpolgár-talál-
kozó, a vállalkozói fórum, melyekre 
szintén a járvány szigorításai miatt 
nem kerülhetett sor.
Úgy összegezném, hogy egy gondok-
kal terhelt, tanulságos, fordulatokkal 
teli évet zártunk, de a nehézségek elle-
nére stabil költségvetéssel fejeztük be 
az évet és így kezdhettük meg az idei 
esztendőt is. Köszönöm munkatár-
saimnak a helytállást, vállalkozóink 
kitartását, a város lakosságának a 
megértő, fegyelmezett és rugalmasan 
alkalmazkodó magatartását. Bízom 
abban, hogy mielőbb személyesen 
találkozhatunk a különböző rendez-
vényeken, ünnepeinken. 

-séva- 

Decemberben került volna sor a 
minden évben szokásos közmeghall-
gatásra, ahol a polgármester tájékoz-
tatja a jelenlévőket, illetve a televízión 
keresztül a teljes lakosságot az adott év 
(2020) gazdasági helyzetéről, statiszti-
káiról, és a következő (2021) esztendő 
terveiről.  A járvány szigorításai miatt 
nem tarthatta meg az önkormányzat a 
közmeghallgatást. A város honlapján 
azonban elérhető az a diasor, melyből 
minden közérdekű információt meg-
tudhatnak az érdeklődők.
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Iparűzési adóbevételek
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Lapunk hasábjain azokat az adatokat 
szemléltetjük, melyek a leginkább 
meghatározzák a város jövőjét. 2020-
ban 2467 vállalkozót tartottak nyilván, 
ebből 991 őstermelőt.  A felső ábrán az 
iparűzési adó mértékének alakulását 
követhetik nyomon. Az oszlopok 
feletti összegek millió forintban ér-
tendők. Tehát tíz évvel ezelőtt közel 
53 millió forintot fizettek vállalkozó-
ink a város kasszájába, tavaly pedig 
321 millió felett volt ez az összeg. 
A legtöbbet, 350 millió forintot 2019-
ben jelentett ez a bevételi forrás. Tavaly 

a járvány miatt a kormány intézkedései 
között szerepelt az önkormányzat felé 
érkező adóbevételek részbeni elvonása, 
így a teljes gépjárműadó elkerült a vá-
ros kasszájából. Az iparűzési adó mér-
téke azért csappant meg, mert a vál-
lalkozásoknál maradt egy része, ezzel 
próbálja kompenzálni a vállalkozások 
járvány miatti nehézségeit. Miután az 
önkormányzatoknál is komoly problé-
mát okoz ez a bevételkiesés, a kormány 
döntése értelmében a 25 ezer fő alatti 
települések megkapják támogatásként 
az elmaradt összeget.

2016. 2017. 2018. 2019. 2020.

Házasságot kötött: 32 54 38 36 47 pár

Született: 68 60 61   56 66 gyermek

Elhalálozott: 93 98 88 75 65 fő

Honosítottak száma: 26 2 19 14 4 fő

A város lakossága: 7599   7543 7525 7452 7400 fő 

Anyakönyvi adatok

A második tábla adatai önmagukért beszélnek, Soltvadkert lakosságát,
a születéseket és elhalálozásokat tekintve

Tanfolyamok
MINDEN KATEGÓRIÁBAN

25.000 Ft
Állami

támogatás

- OTTHONÁBAN készülhet az elméletből
- OTTHONÁTÓL vezethet
- Elméleti vizsga után AZONNAL vezethet
- „B” kat. 16 év 9 hónapos kortól VEZETHET

... gyorsaság, türelem ...

KISKUN AUTÓSISKOLA
Kiskőrös, Petőfi tér 10 Tel: 78/311-890

Mobil: +36-20/420-1412
www.kiskun.autosiskola.hu

* Támogatás feltételéről érdeklődjön a fenti elérhetőségen

Gépkezelő
ADR, GKI

Tehergépkocsi
C+E, B+E

Moped
Motorkerékpár Szgk

Autóbusz

Traktor
2 pót.

T
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Minden HÉTFŐN

15:00-17:00 ig

SOLTVADKERTEN

az ÁTRIUM üzletházban!

TANFOLYAMRA

JELENTKEZHETSZ!TANFOLYAMRA

JELENTKEZHETSZ!

Minden HÉTFŐN

15:00-17:00 ig

SOLTVADKERTEN

az ÁTRIUM üzletházban!

A harmadik táblázatban a strand és 
a kemping látogatottságát követhetik 
nyomon. A számok egyértelműen 
igazolják, hogy tíz év viszonylatában 
folyamatosan emelkedik a Vadker-
ti-tó mellé érkező vendégek száma. 
Az eddigi és az ezután várható és ter-
vezett fejlesztések, beruházások továb-

bi látogatottság-növelésére engednek 
következtetni. Erről Temerini Ferenc 
polgármesterrel készült írásunkban 
is olvashatnak az 5. oldalon. A tel-
jes diasort a soltvadkert.hu oldalon 
találják, ahol az eddigi beruházások 
tételes felsorolása és költségei is meg-
találhatók.                                          -sé-

2010 2011 2012 2013 2014 2015

Strand   fő 79550 80600 96100 92700 61500 90100
fő nap fő nap fő nap fő nap fő nap fő nap

Fekete Villa
Üdülőház 863 2397 432 1169 680 1310 908 1670 886 2424 949 2650

Kemping 1698 4209 1507 3806 2235 6033 2321 6166 1983 5267 2493 6806

2016 2017 2018 2019 2020

Strand   fő 72507 97470 81412 78003 88228

fő nap fő nap fő nap fő nap fő nap

Fekete Villa 119 480 42 222 308 704

Üdülőház 968 2336 952 2671 518 1470

Kemping 1725 4718 2797 5597 1871 5363 1609 4822 1170 3018

KOMSZOLG KFT.
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Pótolják a kivágott fákat Ezerszer is igen 

Megérkezett a tél

A FEKETE VILLA PRÉMIUM MINŐSÉGŰ SZÁLLÁSHELY LETT ONLINE ELŐADÁSOK A HÁZASSÁG HETE APROPÓJÁN 

Retro hangulat 
az Evangélikus Óvodában

A 2020-as esztendő a fejlesztések, beruházások éve volt a Vadkerti-
tónál. Teljesen megújult a strand területe, sétány készült el, vala-
mint a mai kor követelményeinek megfelelő főbejárat és kiszolgáló 
épületek. A Vadkert Komszolg Kft. vezetője, Schnürlein Andor el-
mondta, hogy a fejlesztések után nagyon bizakodva várták a 2020-
as nyári hónapokat. 

A tavalyi év bebizonyította azt, hogy 
a fejlesztéseknek megjön a vonzata 
a látogatói létszám növekedésében. 
Örömmel mondta el, hogy a járvány-
helyzettel sújtott 2020-as esztendő-
ben is nagyon szép vendéglétszámot 
regisztrálhattak. A tapasztalatok 
szerint nagyon népszerű – különösen 
a kisgyermekes családok körében – a 
„plázs”, de a fűvel borított zöld részek 
is közkedveltek. Nem csak az itt üdü-
lővel rendelkezők, hanem a környező 
településekről érkező vendégek is na-
gyon várták már, hogy megvalósuljon 
ez a hatalmas fejlesztés. Kiemelte, hogy 
a vendéglátósok kisebb fenntartások-
kal fogadták, várták a 2020-as eszten-
dőt. A tavalyi évet tekintve úgy fogal-
mazott, hogy talán az önkormányzat 
– mint fenntartó – és a vendáglátósok 
sem gondolták, hogy egy szép és 
sikeres szezont tudnak majd maguk 
mögött. A nagyon meleg kánikulai 
hétvégéken, de a hétköznapokon is 
szép számban jöttek vendégek, és úgy 
látni, hogy a befektetéseknek meg lett 
az eredménye. A Fekete Villa felújítá-
sával kapcsolatosan elmondta, hogy 
a tópart legfrekventáltabb helyén egy 
prémium minőségű szállással várják 
a vendégeket. Ez egy kisebb létszámot 
befogadó, de magasabb színvonalú 
szállás, amelyre igen nagy igény van. 

Az itt megszálló vendégek száma te-
kintetében folyamatos a növekedés, és 
a 2019-es átadást követően egyértel-
műen úgy tűnik, hogy sikertörténet 
ez a fejlesztés. Vannak már most 
visszafoglaló vendégeink, sőt olyan 
családok is, akik egy adott időszakra 
mind a 18 férőhelyet, a 9 szobát már 
lefoglalták. A tó vizéről mondta, hogy 
nagyon sok energiát és pénzt fektettek 
abba, hogy a vízutánpótlást biztosítani 
tudják, és ilyen tekintetben minden 
lehetőséget kihasználtak. A tavalyi 
évnek úgy vágtak neki, hogy az elmúlt 
időszakok egyik legszárazabb telén 
voltak túl. Sajnos eső és hó formájában 
sem volt elegendő csapadék, ami a tó 
vízmennyiségén is meglátszott. Ezt 
követően nyáron jöttek alkalmanként 
a felmentő nagy záporok, de azok szin-
te csak a párolgási veszteséget tudták 
pótolni. Jelenleg egy csapadékmentes 

ősz után eddig a telet sem jellemezte a 
sok eső vagy a hó. Az utóbbi hetekben 
tapasztalt kisebb esőzések hatására 
már megjelent a horgásztanya melletti 
befolyó csatornánál a víz és csordogál 
folyamatosan a tóba. Megjegyezte, 
hogy 2020 januárjában a mostaninál 
alacsonyabb volt a tó vízszintje, tehát 
jelenleg nincs rosszabb helyzetben, 
mint egy évvel ezelőtt. A vízminőség 
az egész szezonban jó volt, és egyetlen 
alkalommal sem közelítette meg vagy 
lépte túl a kritikus határértékeket. 
Nagyon sok elöregedett és baleset-
veszélyessé vált fa van a tó területén. 
A szélsőséges időjárások miatt olyan 
viharkárokkal kellett szembesülni 
az utóbbi években, amelyek elenged-
hetetlenné tették, hogy a fákkal kap-
csolatosan kivágásokról döntsenek. 
A közelmúltban kétszáz nyárfacseme-
tét ültettek el a Vadkerti-tó közvetlen 
környezetében. A szakemberek 79 fa 
kivágását javasolták, melyek mind-
egyikét pótolni fogják. A Vadkerti-tó 
Bocsa felőli részénél az elöregedett, 

vágásérett 1 ha-os erdőterület meg-
újítása most van folyamatban. Ennek 
a területnek a megújítását az erdőfel-
ügyelet és az áramszolgáltató is kezde-
ményezte. Az erdészet a tavaly tavaszi 
tűzkárban megsérült fák állapota, az 
áramszolgáltató pedig a kiépített új 
villamosvezeték-hálózat védelmében 
kérte a fák kivágását. Természetesen 
ezen a részen is megtörténnek majd 
a fatelepítések. A tavalyi évet a prog-
ramok tekintetében a járványhelyzet 
teljes mértékben felülírta. A törvényi 
előírásoknak megfelelve elsősorban 
sportprogramok megtartására nyílt 
lehetőség. Ilyen események voltak 
a futások, a strandkézilabda vagy a 
strandfoci tornák. Most annyi bizo-
nyos, hogy a szokásos május végén 
megrendezendő motoros fesztivál idén 
nem lesz megtartva, a többi program 
pedig a járványhelyzet függvénye. 
Mindenki nagyon várja, hogy a 2021-
es esztendőben visszatérjen az élet a 
megszokott kerékvágásba.

Filus Tibor

Nem maradt el a szilveszteri futás

Február 7-től 14-ig tart a Házasság 
hete, amikor is ez a mindent felülíró, 
szentesített kapcsolat kerül a figyelem 
középpontjába. Persze, akik komolyan 
veszik a házasság intézményét, azok 
365 napon át ünnepelnek, és naponta 
hálát adnak egymásért. A Gyöngyház 
Kulturális Központ szervezésében 
online előadásokat láthat a lakosság a 
Soltvadkerti Televízió jóvoltából febru-
ár második hetétől, melynek pontos dá-
tumait a Gyöngyház facebook oldalán 
is közzéteszik majd. A házasság bibliai 
alapvetése, helye az isteni teremtettség 
témában tart előadást Sipos Ajtony Le-
vente református lelkész, Csóka Móni-
ka pedig az életre szóló szerelemről tart 
előadást. Csóka Efraim a konfliktuske-
zelésen belül arra keres választ, hogy 
hogyan veszekedjünk jól, és a házassági 
kapcsolatban fontos kommunikációról 
is szó esik majd. Emellett megszólalnak 
házaspárok is a műsorban. 

A Házasság hete kezdeményezése 
közel két évtizede Angliából indult el, 
amelyhez hazai és nemzetközi szinten 
is számos ismert közéleti személyiség 
csatlakozott kifejezve elköteleződését 
a házasság, a család ügye iránt. Ma 
már  négy kontinens 21 országában 
ünneplik. Hazánkban az országos 
eseménysorozatot 2008 óta rendezik 
meg a keresztény egyházak és civil 
szervezetek széles körű összefogásával, 
számtalan nagyváros, település, kö-
zösség részvételével. A Házasság hete 
szervezőbizottsága által koordinált 
központi programok fővédnöke 2013 
óta Herczegh Anita, a köztársasági el-
nök felesége. Minden évben egy szlogen 
fémjelzi a hét programsorozatát. Tavaly 
Csapatmunka szerelemmel címet adtak 
a Házasság Hetének, idén pedig az 
„Ezerszer is igen” szlogennel hirdetik 
a házasság intézményének fontosságát. 

-sé- 

Még mielőtt bárki is megkérdezné, hogy 
ez miért hír, szeretném eloszlatni a ké-
telyeket: nem az! Főként, hogy azonnal 
olvad is.
Annyiban persze mégis, hogy a fejre 
állított, globalizált világ már nem tartja 
az évszakok törvényének rendjét. Rü-
gyeznek a fák, kinyílott a hóvirág, sőt ma 
egy százszorszépet is ragyogni láttam a 
kertem naposabb részén, miközben esik a 
hó. A hír az utókornak szól. Remélem lesz 
utókor, akik évtizedek, netán évszázadok 
múlva lapozzák az archivált újságot és 

rácsodálkoznak Kovács Gyuszi gyer-
mekeit ábrázoló fotójára, hiszen lehet, 
akkor már egyáltalán nem lesz hó felénk, 
és a két gyermek is őszbe borult fejjel 
nosztalgiázik a kandalló mellett. Annyi 
bizonyos, hogy ettől a téltől még nem kell 
megrettenni. Az óvatosság persze nem 
árt az utakon, járdákon. A Komszolg 
Kft. a város közterületeinek, köztereinek 
tisztítására felkészült, és ha így, farsang 
idején lenne miért örülni a még nagyobb 
hónak, az főként a Vadkerti-tó vízután-
pótlásának biztosítása lenne.               –é– 

Horváth János tanár úrtól, a közösségi 
vezetőtől, a népművelőtől, az igazi nagybetűs 
EMBERTŐL, aki 83 éves korában fejezte be 
földi küldetését. Tázláron élt, de ismerték 

megyeszerte, Soltvadkerten is sokat 
megfordult a citerásokkal több kulturális 
programon. Szeretettel őrizzük emlékét!

Búcsúzunk

A tavalyi és az idei év indulása is sokunk 
számára más volt, mint az előzőek. 
A kihirdetett korlátozások miatt számos 
óvodai programot nem tarthattunk 
meg, ám újragondolva ezeket, igye-
keztünk a gyermekek kedvében járni. 
Szüreti kavalkádunk idén az óvoda 
udvarán került megrendezésre, melyet 
számos ügyességi, barkácsolós, zenés-
táncos programmal színesítettünk. 
Tradícióinkhoz híven Márton-napi 
menetet is tartottunk, viszont ezt csak 
csoportszinten valósíthattuk meg. Emel-
lett megreformálva szokásainkat ebben 
az évben felelevenítettük a „püspökfalat” 
régi hagyományát is.

Az új nevelési évtől kezdve a gyermekek 
a bibliai történetekkel közös áhítatok 
alkalmával is megismerkedhetnek, 
melyekre az óvoda apraja-nagyja a 
tornateremben gyűlik össze. Megújult 

zenei eszköztárunk segítségével ezeket az 
alkalmakat is színesítjük, ezáltal komp-
lexebb módon fejlesztve a gyermekeket.
Az egészségmegőrzés érdekében minden 
csoport heti rendszerességgel kihasznál-
ja a sószoba adta lehetőségeket. Idéntől 
pedig lehetősége van a gyermekeknek 
megtapasztalni a ma már ritkaságnak 
számító diavetítő adta élményt, mely szá-
munkra is gyermekkorunkat idézi. Mi 
csak úgy hívjuk; „diavetítős kuckó”, ez  a 
sószobában került berendezésre. A gyer-
mekek mozgásigényét újszerű, számukra 
izgalmas és leginkább fejlesztő hatású 
eszközökkel igyekszünk kielégíteni. 
Tornatermünk remek lehetőséget nyújt 
változatos akadálypályák kialakítására 
és különböző nagymozgásokat fejlesztő 
eszközök használatára. A gyermekek 
kedvencei közé tartozik többek között 
a mozgáskotta, melyet nagy szeretettel 
használ óvodánk minden csoportja a 
mozgásos foglalkozások során.
Az elmúlt nehéz idők után, pozitívan 
a jövőre tekintve, nagy mosollyal az 
arcunkon és ölelő karokkal várjuk a 
gyermekeket óvodánkba!

Az Evangélikus Egyházi Óvoda 
Nevelőközösségének  nevében: 

Csesznegi Evelin óvónő

Farsangi fánkok sülnek 
Ilyenkor, februárban a statisztikák 
szerint is sokkal nagyobb a fánksütési 
kedv, mint az év bármely más szakában.  
A hagyományos farsangi fánk készíté-
sére nem mindenki vállalkozik, hiszen 
aki kézzel állítja össze a tésztát, igen 
kemény munkára számíthat. Persze a 
dagasztógépek világában ez már nem 
akkora feladat. A Találkozások Házá-

ban ilyenkor szokásos fánksütéshez még 
kézzel dagasztják a tésztát az evangélikus 
ovisok anyukái, nagymamái. A Gyöngy-
ház Kulturális Központ  pedig online 
fánksütési akciót hirdet, és minden sü-
tésre vállalkozó háziasszony feltöltheti 
az intézmény facebook oldalára a kisült 
finomságokat, melyek közül a legszebbe-
ket készítők díjazásban is részesülnek.

Ha szervezték volna, akkor több 
százan is nekivágtak volna a 
hagyományos szilveszteri tófu-
tásnak, miután a járvány ezt nem 
tette lehetővé, így 
mintegy nyolcvan 
megszállott futó 
biztosította a szép 
hagyomány élteté-
sét. – Ha már ott 
voltunk, átadtuk az 
ilyenkor szokásos 
díjakat is – mesélte 
Weppert Sándor, 
a futócsapat oszlo-
pos tagja, aki maga 

sem átallott idén sem a fagyos 
vízbe vetni magát évbúcsúztató 
attrakcióként. Az újjáépült Fekete 
villa teraszán pedig átadták az „Év 

futója” kupát Bakai Imrének, az 
„Év Futónője” Lajos Tímea lett, 
és különdíjat kapott a bócsai, de 
Soltvadkerten sportbarátokra lelt 
Lukács Sándor (Lucky) és Bán 

László is. Valamennyien kimagasló 
teljesítményt nyújtottak a különbö-
ző futóversenyeken, melyekről ak-
tuálisan külön is írtunk a Vadkerti 
Újságban.  
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Juditnál sajtból van a Hold
AZ ÉLET ISKOLÁJÁBAN TANULJA ÉS FEJLESZTI PROFI SZINTRE A SAJTKÉSZÍTÉST

A Gyöngyház Kulturális Központ kész a nyitásra
NYITNI KÉK, SZÍVNEK ÉS TAVASZNAK NYÍLNI KÉK 

Szabó Lőrinc címbéli  tavaszváró versidézetével hívogatja és fel-
frissült, megújult környezetben várja vendégeit a Gyöngyház Kul-
turális Központ, amint az lehetségessé válik. Az elmúlt év nem 
volt szokásosnak mondható, de annak ellenére, hogy a közösségi 
események, a rendezvények sorra elmaradtak, a városlakók szá-
mára többféle módon biztosította a művelődési lehetőségeket az in-
tézmény. A járványhelyzet nagy hatással volt a kreativitásra, sok 
újszerű ötlettel rukkolt elő a kollektíva, melyek közül a teljesség 
igénye nélkül a leglátványosabbakat és sikeresebbeket emeltük ki.   

A KÉNYSZERHELYZET
HOZADÉKAI

• A Gyöngyház Kulturális Központ 
és Könyvtár elé egy könyvszekrényt 
állítottunk. Tavaly áprilisától könyv, 
hangoskönyv és folyóirat házhozszállí-
tással történő kölcsönzése is lehetséges. 
Minden hónap második hetének keddi 
és szerdai napján telefonon adhatják le 
rendeléseiket a kedves olvasók. A legkö-
zelebbi rendelés leadása 2021. február 
9-én és 10-én, 9-15 óráig lehetséges, ezek 
házhoz szállítása  február 11-én lesz.
• Húsvét közeledtével a Gyöngyház 
melletti fákat Reménységfákká vál-
toztattuk, így a fákról sok-sok színes 
szalaggal átkötött, bátorító üzenet közül 
választhattak az erre járók, ezt az idén 
is szeretnénk folytatni független attól, 
hogy milyen szigorítások lesznek éppen 
érvényben.  
• Több száz közművelődési intézmény 
számára ajánlottuk ki két országosan 
vándoroltatható fotókiállításunkat, Da-
róczi Csaba és Kévés Andor alkotásait. 
• Számos Mesekuckó felvételt készí-
tettünk, amelyeken munkatársak és 
önkéntes segítők mesélnek. 
• Köszönőemblémát terveztettünk és 
készítettünk köszönetként azok szá-
mára, akik a pandémia időszakában 
értünk dolgoztak.
• Rádiné Láng Mónika szakmai veze-
tővel együtt tevékenykedünk „A helyi 
közösségek fejlesztése Soltvadkert 
térségében” elnevezésű projektben. En-
nek eredményeként több helyismereti 
– helytörténeti, a várost népszerűsítő 
kiadvány elkészítését kezdtük meg.
• Kibővítettük a Soltvadkerti Taníta-
na-tanulna tankatalógus adatbázisát, 
amelybe várjuk mindazok jelentkezését, 
aki szívesen tanulnának vagy tanítaná-
nak valamit.
• Soltvadkert nevezetességei címmel 
hetven kártyalapból álló játékot állí-
tottunk össze, mely kártya és egyben 
helyismereti útikalauz is. A kártyák 
tárolására 500 db zsákot szabtunk, 
varrtunk. 

A zsákok varrását követően vállra 
akasztható – reklámozás és ajándéko-
zás céljára szánt – szatyrok szabása és 
varrása következett. 
• Vadkerti-tó Társasjátékot terveztet-
tünk, melynek játéklapját Lázárné 
Herczeg Lívia készítette. Ehhez tartozó 
150 db a Vadkerti-tóról, a tó növény- és 
állatvilágáról szóló kártyát állítottuk 
össze.
• Soltvadkerti lakodalmas kalácsok 
és sütemények címmel egy fotókkal 
illusztrált receptes könyvet tervezünk 
megjelentetni. 
• Összefogással elkezdődtek és folynak 
a Soltvadkert város történetét szemel-
vényekben feldolgozó helytörténeti 
könyv előkészítő munkálatai. A meg-
beszélések, egyeztetések során társakat 
kerestünk és nyertünk egy-egy fejezet 
összeállításához. 

• Az országos komolyzenét népszerű-
sítő térzenei programsorozat részeként 
Szervánszky Judittal együttműködve a 
Szent Korona Cukrászdánál több héten 
át fogadói voltunk a fellépő hangszeres, 
klasszikus zenét játszó együtteseknek. 
• Lázárné Herczeg Lívia és Szatmári 
Katalin két, szándékunk szerint a 
soltvadkerti kötődést erősítő festményt 
készített a könyvtár falára.  
• A zord – közösségépítést, rendez-
vényszervezést, körök, klubok összejö-
vetelét lehetetlenné tévő – időszak ellen 
támadásba lendülve a jó idők jó szeleit 
kívánva útjára indítottuk a Soltvadkerti 
Jóhírmondó facebook oldalunkat, aho-
vá várjuk a soltvadkerti jó híreket. 

• Színre vittük a gyöngyházas munka-
társak és a közösségfejlesztő program 
szakmai vezetőjének közreműködésével 
Fésűs Éva Becsületes megtalálók című 
meséjét, ünnepi előadást készítettünk 
karácsonyra és újévre is. 
• A Gyöngyház Kulturális Központ és 
Könyvtár épülete mellett lévő busz-
megálló az Ünnepváró nevet kapta és 
berendeztük egy hívogató, otthonos 
nappalivá kandallóval, ülőkékkel, pár-
nákkal, díszkivilágítással.
A Zongora Gyöngyszemei – dr. Pethő 
István és dr. Pethő Istvánné dr. Fodor 
Katalin zongoratanár és növendékei – az 
online oktatásból eredően szülők által ké-
szített otthoni felvételeknek a Soltvadker-
ti Televízióban történt feldolgozásával a 
gyerekek és fiatalok adtak újévi koncertet.

NYITNIKÉK 
• Reményeink szerint hamarosan nyit-
hatjuk a Gyöngyház kapuit. Folytatódik 
majd a varró- és a foltvarró tanfolyam, 
a néptánctanfolyam. Szeretettel várjuk 
vissza köreink, klubjaink közösségeit. 
Lesz Karaván Klub, Népismereti Klub, 
Zöld Klub, Soltvadkerti Alkotók Köre és 
Mesekuckó is.
• Gazdag, évfordulós évnek ígérkezik 
2021. A „Vadkerti mozi” fennállásának 
100., a Szent Korona Cukrászda 50., a 
Művelődési Ház 70., a Nagy-Pál István 
Helytörténeti Gyűjtemény fennállásá-
nak 10. évfordulóját ünnepeljük majd.
• Készítjük a 2021. évi programkínála-
tunkat és a 2021. évi Városi rendezvény-

naptárt. 
• Két rendezvény ízelítőül: 2021. szept-
ember 17-19-én Szüreti Fesztivált, 
december 17-19-ig Adventi hétvégét 
szervezünk.
• Várjuk a civil szervezetek, intézmé-
nyek programjai időpontjának a jelzését 
a Városi Rendezvénynaptárba.
• „Amikor én még kissrác voltam” 
fotókiállítást tervezünk megvalósítani. 
Ehhez kérjük, hogy küldjenek nekünk 
minimum képeslap nagyságú fotót. 
A személyesen átadott fotókat szken-
nelés után visszaadjuk. 
• Szeretnénk elindítani egy ifjúsági klu-
bot is, valamint egy képregénysarkot is 
tervezünk kialakítani, amint erre lehe-
tőségünk adódik.
• A Sportcsarnokban dolgozó Kollégák, 
Ágó Zsuzsanna, Kovács Jánosné Ildikó, 
Nagy Istvánné Marcsi, Ugrai Imre 
azonkívül, hogy a könyvtár leltárában 
és átrendezésében közreműködtek, a 
szabadtéri rendezvények, bálok alkal-
mával használatos mobil faasztalok, 
padok rendbetételét (rajzszögek kisze-
dése, csiszolás, lakkozás) összecsukható 
lábaik festését, csiszolását, lakkozását 
végezték a közfoglalkoztatottak segít-
ségével. 2020-ban hét diákmunkást és 
kilenc közösségi munkást fogadtunk, 
akik nagyon sok területen segítették a 
munkánkat és remekül érezték magu-
kat a közösségünkben. 
• Ajándéksorsolásaink támogatását ez-
úton köszönjük meg a Garami Kft.-nek, 
a Font Pincészetnek, a Király Pékségnek 
és a Szalai-Ker Kft.-nek. Köszönöm 
munkatársaim helytállását, kreativi-
tását, szeretettel várja mindannyiukat 
idén is a Gyöngyház Kulturális Központ 
és Könyvtár!  

Pájer Ildikó 

Amikor még találkozhattunk… nagy sikere volt a népismereti tábornak

Hollandiát az ízletes sajtok világának is nevezik, bár ismerősöm 
szerint az egyik legdrágább termék odakint a sajt. Nekünk azon-
ban nem kell egy tapodtat sem mennünk, hiszen Soltvadkerten 
igazi házisajtok készülnek Péczka Judit otthoni  műhelyében. 
Az ötvenes éveiben járó háziasszonyt sokan ismerik, hiszen 
hosszú ideig dolgozott a Lázár tüzépen, majd az ABC-ben és 
az Átriumban is. Sajtkészítési tudományát azonban csak mos-
tanában fedte fel. Közösségi oldalán gyönyörű készítmények 
árulkodnak Judit hozzáértéséről, esztétikai érzékéről. Ami pe-
dig az egészben a legkülönlegesebb, hogy önszorgalomból, au-
todidakta módon tanulta meg a sajtkészítés cseppet sem köny-
nyű fortélyát. 

– Savanyúságokkal kezdtem néhány 
évvel ezelőtt, azt is nagyon szívesen 
csinálom, Kiskőrösön még díjat is 
nyertem vele – meséli Judit, aki azt 
is elárulta, hogy a gasztronómiai ér-
deklődést még dédnagymamája kel-
tette fel benne. – A dédi nagyon sok 
mindenre megtanított. Még őrzöm 
a receptes füzetét, amiben rengeteg 
ősi receptúra van, és le is poroltam 
gondosan, hogy továbbvigyem az Ő 
ízeit.  

 ▶ A sajtkészítést is Tőle örökölted? 
– Nem, ezt az utat magam tapostam 
ki, miután soha nem sikerült normá-
lis rántott sajtot csinálni. Alapvetően 
imádom a sajtokat, és már any-
nyira szerettem volna igazán 
jó, oltóanyagmentes sajtot 
enni, hogy elhatároztam, 
belevágok és elkezd-
tem tanulmányozni 
a sajtkészítés titkait. 
Csatlakoztam egy 
házisajtokat kedvelők, 
készítők csoportjához 
is, ahol döbbenten 
láttam, hogy szinte min-
den készítő oltóanyaggal 
dolgozik, én pedig ezt nem 
akartam. Egyszer aztán felkeltette 
az érdeklődésem egy erdélyi hölgy, 
aki gyönyörű fotókat tett fel, és kide-
rült, hogy csak nagyon minimális ol-
tóanyaggal dolgozik. Felvettem vele 
a kapcsolatot és készségesen segített. 

 ▶ Honnan szerzed be az alapanya-
got, hiszen az nagyon fontos? 
– Egy helybéli tanyáról hordom a 
tejet, fontos a jó minőségű, megbíz-
ható tejalap. 

 ▶ Nyilván kísérleteztél eleinte...
– Nem keveset, legalább hatvan liter-
nyi tejet dobtam ki, mire összejöttek 
az első darabok.  Folyamatosan 
csiszolom a tudásom és igyekszem 
a tapasztalataimat felhasználva tö-
kéletesíteni minden sajtot. 

 ▶ Hányfélét készítesz? 
– Van egy trappista jellegű sajtom 
legalább tizenkétféle ízesítéssel. 
A rozmaringostól, a hagymáson, 
csilis-narancsoson, majoránnáson át 
a köményesig, hogy csak néhány ízt 
felsoroljak. Nagyon nagy örömöm, 
hogy sikerült a parenyica sajtot is 
elkészítenem és már dolgozom a 
mozarellán, illetve a camambert 
sajtot is szeretném elkészíteni, de az 
nagyon hosszú és bonyolult folya-
mat. Legalább egy hónap, mire azt 
a penészt megkapja, ami sajátossá 
teszi. Próbálkozom egy fűszerekkel 

töltött krémsajton 
is, és éppen 

a napok-
b a n 

pró-

b á l -
t a m 
ki a 
vörös-
boros, 
g o m o -
lya jellegű 
sajtot, na-
gyon kíváncsi 
vagyok az ízére. Ez is 
több fordulós folyamat, hiszen szá-
rítani kell, majd újra borba áztatni 
12 órán át és kétóránként forgatni, 
szóval van vele pepecselés. 

 ▶ Fontos, hogy milyen fajta bort 
használsz? 

– Most Galántaiék Kékfrankos-
Zweigelt borát használtam, nagyon 
finom, harmonikus ízt produkál, 
de természetesen ki fogom próbálni 
a többi soltvadkerti borász vörös-
borát is. 

 ▶ Mennyi időt vesz igénybe naponta 
a sajtkészítés? 
– Van, amikor egész éjszakám rá-
megy. Volt már 24 órás akcióm is, de 
nyilván mindent ki kell kísérletezni. 
A jövőben talán csökken az idő, re-
mélem, hiszen amit már kipróbáltam, 
ami bevált, azzal sokkal kevesebbet 
kell vesződni. 

 ▶ A család hogyan fogadja a készít-
ményeid? Gondolok itt főként párodra, 
Engler Csabára, aki köztudottan nagy 
gyógynövény- és gombaspecialista.
– Lányom nagy sajtfan, ő igazi kri-
tikus. De amióta sajtokat készítek, 
nem evett bolti sajtot, és nagyon 
ízlenek neki. A párom is maximá-
lisan támogat mindenben, aminek 
külön örülök, annál is inkább, mert 
nem titok, hogy a sajtkészítésben is 

szeretném ötvözni ezeket a 
növényféleségeket. 

 ▶ Szinte megszál-
lottja lettél a sajtkészí-

tésnek. Mi a terved? 
– Motivál minden 
siker, és nagyon 
szeretem csinálni, 
nálam tényleg 
sajtból van a Hold. 

Sokat agyalok egy-
egy ízen, összeállítá-

son, van úgy, hogy éj-
szaka vetem papírra, ami 

éppen eszembe jut. Hosszú 
távon gondolkodom és szeretném 

üzleti alapokra helyezni, de először 
elkészítem a repertoárt, és nyilván 
meg kell teremteni a körülményeket 
a nagyobb tételek készítéséhez.

Supka Éva 

Figyeljék honlapunkat, Facebook 
oldalainkat és programajánlóinkat, 

2021-ben ismét legyenek vendégeink!
Akadálymentessé vált a honlapunk. 

www.gyongyhazvadkert.hu
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Nem állt meg az élet, sikeres félévet zártak
EURÓPAI SZÍNVONALÚ JÁTSZÓTERET VETTEK BIRTOKBA AZ ISKOLA UDVARÁN

Tehetséggondozás
élmények által 

Folytatódhat a tavaly megkezdett te-
hetséggondozó program ugyanazokkal 
a gyerekekkel (a mostani 6. b osztály) 
az NTP-MTTD-20-0150 pályázatnak 
köszönhetően „Természettudományos 
tehetséggondozás - kémia a mindennapi 
életünkben” címmel. 
Az Emberi Erőforrások Minisztériuma 
megbízásából, az Emberi Erőforrás 
Támogatáskezelő által meghirdetett 
„A matematikai, természettudományos 
és digitális kompetenciák erősítését szol-
gáló hazai és határon túli tehetségsegítő 
programok támogatása” című pályázat 
keretében az idei tanévben 1 275 000 
Ft támogatásban részesült iskolánk. 
A Nemzeti Tehetség Program NTP-
MTTD-20 pályázat célja a köznevelésben 
tanuló tehetségek kibontakoztatása és a 
természettudományos kompetenciák 
erősítése mellett a matematikai és a di-
gitális kompetenciák fejlesztése; termé-
szettudományos világkép, egészség- és 
környezettudatos magatartás kialakítása; 
környezetvédelmi problémák felismeré-
se, megértése; tapasztalati úton szerzett 
ismeretek magyarázata; az elméletben 
tanultak hasznosítása a mindennapi 
életben; szociális kapcsolatok, együttmű-

ködés, tolerancia, kreativitás fejlesztése.
A pályázati összeget a projekt szakmai 
programjára, az ehhez szükséges eszköz- 
és vegyszerbeszerzésre fordítjuk, mely 
az előző év folytatása, szintén a termé-
szettudományos tárgyak tananyagaira 
épül, és a körülöttünk lévő anyagokkal 
foglalkozik a hatodikosok szintjén. Az 
azonos életkorú, hasonló érdeklődésű 
gyerekek közötti folyamatos együttmű-
ködéssel interdiszciplináris és interper-
szonális kompetenciájuk észrevétlenül 
fejlődik. A tehetséggondozásban fontos 
szerepet játszanak a kötelező és kiegészí-
tő tevékenységek, lazító programelemek: 
kísérletek, játékos feladatok, üzemlátoga-
tások, egészségnap, családi nap, kétnapos 
tanulmányi kirándulás Esztergomba. 
A program már elkezdődött, de a kiala-
kult járványügyi helyzet miatt néhány 
tervezett program megvalósítására eddig 
nem nyílt lehetőségünk. Reméljük, ez 
változni fog a későbbiekben.  

Jó példát kellene mutatni
Tisztelt Szülők! 
Praktikus, kényelmes, és biztonságos 
dolog, hogy több szülő autóval hozza 
gyermekét az iskolába, illetve autóval 
viszi haza az iskolából. Ezúton arra 
szeretném felhívni a figyelmét az érin-
tetteknek, s főleg azoknak, akik eddig 
ezt nem tartották be, hogy az autóik-
kal a parkolásra kijelölt helyeken állja-
nak meg még akkor is, ha gyermekük 
csak éppen ki- vagy beszáll a járműbe! 
A körforgalom felől érkezőknek jobbra 
kanyarodási kötelezettségük van, nem 
mehetnek egyenesen tovább a Petőfi 
utca irányába!

Egyre több problémát okoznak azok a 
járművezetők, akik rossz, s alapvetően 
szabálytalan helyen állnak meg vagy 
helytelen irányban haladnak a parkoló 
területén, mert ezzel torlódást, alkal-
mi dugót, balesetveszélyes helyzetet 
okoznak, akadályozzák a többi autó 
forgalmát, biztonságos közlekedését.
Gyermekeink sokoldalú fejlesztése 
közös célunk, melynek egy részterü-
lete az etikus, biztonságos és szabályos 
közlekedéskultúrára nevelés. Mutas-
sunk hát jó példát!

Udvarhelyi Attila
igazgató

Félévet zárt a Kossuth Lajos Evangélikus Általános Iskola és Alap-
fokú Művészeti Iskola. Udvarhelyi Attila igazgatóval nem csak a 
tanulmányi eredményekről beszélgettünk, hanem arról is, hogy 
mennyiben módosították az iskolában folyó élet mindennapjait a 
megváltozott körülmények. 

 ▶ Hogyan kezelhető a járványhelyzet, 
miként tud alkalmazkodni a diákság, a 
pedagógusok a körülményekhez? 
– A tanévet alapvetően normál kö-
rülmények között kezdhettük el, egy 
lényegi változtatással, hogy az 5-8. év-
folyamon a tanulóknak szinte minden 
tanóráját az osztályok számára kijelölt 
saját tantermében tartják meg a taná-
rok. A jól bevált szaktantermi oktatás 
helyett – mikor is a tanulók járnak 
szaktanteremről szaktanteremre – a 
pedagógusok mennek osztályterem-
ről osztályteremre, s viszik magukkal 
a segédeszközeiket. Csak az idegen 
nyelvi, a nívócsoportos matematika-
órákon, a testnevelés és hittan órákon 
– amelyeken csoportbontásban tanul-
nak diákjaink – mennek egyik terem-
ből a másikba a tanulók. A sajnálatos 
módon kialakult körülmények most 
alkalmat adnak arra, hogy összeves-
sük az osztálytermi és szaktantermi 
oktatás gyakorlati előnyeit, hátrányait. 
Mi mindig előre tekintünk, s a meg-
szerzett tapasztalatok ismeretében, 
azokat hasznosítva alakítjuk, javítjuk 
a jövőben az oktatás szervezését. A jár-
ványügyi helyzet fokozódásával még 
a maszkviselést kellett elrendelnünk a 
közösségi terekben.

 ▶ A családok mennyire partnerek eb-
ben a megváltozott helyzetben?
– A családok döntő többsége nagyon 
támogató, együttműködő és segítő 
partner a gyermeke fejlesztésében. 
Az előző tanév utolsó három hónapja 
– a tantermen kívüli oktatás idősza-
ka – is jól megmutatta, hogy igazán 
nehéz helyzetekben is számíthatunk 
egymásra. Ebben a tanévben termé-
szetesen könnyebbséget jelent, hogy a 
decemberi tíz nap kivételével (ekkor az 
5-8. évfolyamosok számára tantermen 
kívüli oktatást kellett elrendelni) végig 
az iskolában folyhatott a tanítás. De a 
járványügyi helyzet előírásait (maszk 
viselése, fertőtlenítés, szülő csak a por-
táig jöhet, gyermek lázasan, köhögve 
nem tartózkodhat az iskolában) be 
kellett tartatni. A maszk viselését az 
első időszakban néhány szülő nehez-
ményezte, de a legsúlyosabb problémát 
az okozta, hogy munkahelyi kötöttség 
vagy felelőtlen szülői gondolkodás 

miatt influenzás tünetekkel (hő-
emelkedés, köhögés) érkezett diák 
az iskolába, akit aztán haza is kellett 
küldenünk.

 ▶ Milyen eredménnyel zárul a félév? 
– Azt hiszem, méltán lehetünk büsz-
kék a teljesítményre, hiszen az iskola 
tanulmányi átlaga 4,15. Kitűnő tanuló 
84 fő, ebben az 1. és 2. évfolyam nem 
szerepel, mivel ők szöveges értékelést 
kapnak. Kicsit ront az összképen, hogy 
a tanév félévi követelményeit 15 fő nem 
teljesítette. A hiányzásokban megmu-
tatkozott a járványhelyzet, hiszen átlag 
6,4 nap/fő a statisztika, ami a duplája 
a korábbi évek hasonló időszakának.

 ▶ Az élet nem állt meg a különböző 
tanulmányi versenyek vonatkozásában 
sem. Milyen eredményekkel büszkél-
kedhetnek? 
– Valóban több területen is jeleskedek 
diákjaink. Az evangélikus iskolák or-
szágos meseíró versenyén Hachbold 
Fanni első, Kuncz Hanna a második, 
Sörfőző Marcell és Lengyel Luca pedig 
a harmadik helyen végeztek. A térségi 
szavalóversenyen Baumgartner Zsolt 
első lett. Nemzet Fiatal tehetségeiért 
ösztöndíjban részesült Farsang Geor-
gina. A kiskunhalasi TekoOlimpia 
régiós matematikaversenyen Kuncz 
Hanna második helyezést ért el. 
A Kaán Károly megyei természetisme-
reti versenyen llés Botond a negyedik 
lett. A Kiskőrösi KEVI versmondó 
versenyen Péli Eszter első helyezést 
hozta el. 
Az Országos Curie Matematikaverse-
nyen Frittman Eszter a hetedik lett, a 
Kalmár László országos matematika-
versenyen az előkelő tizedik helyen 
zárt. 

 ▶ Mi a legkritikusabb, legnehezebben 
kezelhető helyzet, állapot?
– A legnehezebben kezelhető helyzet a 
tanulók ugrásszerűen megnövekedett 
hiányzása. A korábban már említett 
okok miatt csak teljesen egészséges 
diák maradhat az iskolában, s ez több 
gyereknél sok-sok távolmaradást 
eredményezett. Hasonlóan a hiány-
zások számát növelte, növeli a szülők, 
családtagok megfertőződése miatti 
karantén elrendelése. Igaz, a tavasszal 
kialakított digitális rendszeren keresz-
tül – feladatok, órai anyagok elküldé-
se, egyéni online korrepetálás – csök-
kenthető a lemaradás. De a tantermi 
oktatással párhuzamosan egyelőre 
nem tudjuk megoldani, hogy valaki 
otthonról, élőben bekapcsolódjon 
egy tanórába. Ennek kidolgozása – az 
informatikai háttér, adatvédelmi elő-
írások betartásának, s betartatásának 
biztosítása – a jövő feladata. Viszont 
azt is tudjuk jól, ez a virtuális tér csak 
részlegesen helyettesíthetné a tantermi 
jelenlétet, s esetleg az 5-8. évfolyamon.

 ▶ Hogyan zajlanak például a testne-
velés órák, hogyan tudják betartani 
az alapvető higiéniai szabályokat, a 
távolságtartást? 
– A testnevelésórákat lehetőség szerint 
a szabadban tartjuk, az öltözőket kis 
csoportokban vehetik igénybe a ta-
nulók. A diákok és iskolai dolgozók 
részére két beléptetési ponton (A és C 
épület) biztosítjuk az iskolai belépést, 
ezeken a pontokon infralázmérést 
végzünk, valamint kézfertőtlenítő 
használatát tesszük lehetővé.
Korlátoztuk az épületben tartózko-
dást. Ha a gyermeket, illetve a tanulót 
az intézménybe kísérő vagy onnan 
hazakísérő egy fő nagykorú személy a 
maszkot az előírásoknak megfelelően, 
meghatározott módon viseli, az in-
tézmény területére a testhőmérséklet-
mérési pontig beléphet. A szülőkkel 

kapcsolatos ügyintézés (pl. ebédbe-
fizetés) a főépület portája előtt, míg 
az egyéb konzultációk online módon 
(telefon, e-mail, Teams) történhet. 
Az iskola ebédlőjében csak tanuló 
és iskolai dolgozó étkezhet, tartóz-
kodhat. Más személyek étkeztetése, 
ebéd elviteli kiszolgálása a rendelet 
visszavonásáig szünetel. Hasonlóan 
felfüggesztésre került az ebédlőben 
az iskolai programoktól független 
rendezvények megtartása. Tanítási 
időben a mosdókat és mellékhelyi-
ségeket óránként fertőtlenítjük. Az 
iskolán belül felhívjuk a tanulók 
figyelmét a biztonságos védőtávol-
ság megtartására. A diákokat minél 
jobban elkülönítjük a helyi adottsá-
gokat is figyelembe véve. Az alsó és 
a felső tagozat nem járhat át egymás 
területére, valamint visszavezetjük 
az osztálytermi oktatást a készenlét 
idejére. Ez azt jelenti, hogy a diákok 
egész nap egy tanteremben lesznek, 
néhány kivételtől eltekintve. A tan-
termeket átrendeztük egyfős ültetési 
rendre.
Az iskola könyvtárat nyitvatartási idő-
ben az 5-8. évfolyamos tanulók csak 
tanítás után látogathatják.
A tanítási órákon, foglalkozásokon 
a maszk viselése lehetséges, de nem 
kötelező. Viszont a napközis foglalko-
zásokon – amelyre a tanulók több osz-
tályból érkeznek – mivel nem tudjuk 
biztosítani a megfelelő védőtávolságot, 
kötelező a maszk viselése!
A szünetekben a diákok nem cso-
portosulhatnak, lehetőség szerint a 
szabadban tartózkodnak.
A diákok a tízórait saját termükben 
fogyaszthatják el. Kérjük a szülőket, 
hogy lehetőleg a tízórait otthonról 
hozzák magukkal a tanulók.
Étkezésnél kiemelt figyelmet fordítunk 
a kézmosásra, sorban állásnál betar-
tatjuk a védőtávolságot. 

A szülőket az iskola honlapján és 
facebook oldalán külön is tájékoztat-
tuk, s folyamatosan tájékoztatjuk a 
védekezési eljárásokról.

 ▶ Mi mindent húzott keresztbe a jár-
vány, amit nem élhettek meg együtt a 
közösségi térben? 
– A tanévnyitót kevesebb szülő rész-
vételével, de meg tudtuk tartani az 
iskola udvarán, viszont a tanévnyitó 
istentiszteletünket az evangélikus 
templomban már nem tarthattuk 
meg. A hétfő reggeli áhítatokat az 
iskolarádión keresztül hallgatják a 
tanulóink, míg az ünnepi műsorokat 
(zenei világnap, október 6., október 
23., karácsony, a magyar kultúra nap-
ja) felvételről mutattuk be az interaktív 
táblákon kivetítve, vagy az iskolará-
dión keresztül. A szülői értekezleteket, 
nevelőtestületi értekezleteket is online 
tartjuk.

A térségi, megyei, országos versenyek 
is online zajlanak. A diákolimpiai 
sportversenyek, az alapfokú művé-
szetoktatás hangversenyei, előadásai 
egyelőre szünetelnek sajnos. Az iskolai 
háziversenyeket részben osztályszin-
ten, részben iskolarádión keresztül 
bonyolítottuk.  

 ▶ Elkészült az új, modern játszótér, 
aminek igen nagy sikere van. Bővíthe-
tő-e, tervezik-e a fejlesztését? 
– Iskolánk a Magyarországi Evangéli-
kus Egyház beruházási pályázatán el-
nyert 30 millió forintos támogatásból 
valósította meg az igazán korszerű és 
esztétikus játszótér kialakítását. A be-
ruházás kivitelezését Csányi Norbert 
ügyvezető irányításával a Gardenor 
Kft. végezte. Ezzel párhuzamosan újult 
meg a sportpályához közelebb lévő 
játszótéri rész is, mely a Szülői Mun-
kaközösség és a Soltvadkert Gyerme-
keiért Alapítvány közös pályázatával, 
közreműködésével kétmillió forintból 

készült el Bezsenyi László és Bezsenyi 
Barnabás vezetésével a Maxbeton Kft. 
kivitelezésében.
Tanulóink leginkább a tanórák közötti 
szünetekben játszhatnak az új, modern 
közösségi téren. Nagy a népszerűsége, 
s hatalmas a gyerekek érdeklődése 
a használata iránt. Mivel mindenki 
nem lehet ott egyszerre, ezért külön 
beosztási rendet dolgoztunk ki az 
évfolyamok számára. Számomra a 
legmeglepőbb az volt, hogy a felső 
tagozatosok, a legidősebb diákjaink 
külön kérték, számukra is biztosítsuk 
a játszótéri mozgás lehetőségét.
Diákjainkon kívül egyébként vá-
rosunk valamennyi családjának 
gyermeke részére rendelkezésére áll a 
játszótér, amikor nincs tanítás, hiszen 
az iskola udvara, sportpályája nyitott 
azokban az időszakokban a lakosság 
számára is.

 ▶ Milyen fejlesztések előtt áll az iskola? 
Milyen tervek vannak úgy az infra-
struktúra, mint a humán erőforrás 
tekintetében? 
– Legfontosabb fejlesztési terveink 
között szerepel az „E” épület ener-
getikai felújításának befejezése, 
az 1-4. évfolyamhoz biztonságos, 
kulturált kerékpártároló terület ki-
alakítása, a „B-C-D” épületek elavult 
elhasználódott részeinek felújítása, 
korszerűsítése. A humán erőforrás 
rendezett. Medveczki János helyett 
Kiskunhalasról jár át egy drámapeda-
gógus, Czagányné Pásztor Anikó. És 
továbbra is zongoratanárt keresünk a 
következő évre.  
Bízunk abban, hogy a második félévet, 
a tanévet zökkenőmentesen tudjuk 
befejezni! Nagyon várjuk azt az alkal-
mat, amikor mindenféle korlátozás 
nélkül diák, szülő és pedagógus újra 
együtt ünnepelhet, együtt örülhet. 

-sé- 

Nyitott a játszótér
FŐKÉNT ONLINE ZAJLANAK A VERSENYEK
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Ellentétek vonzásában 
HA SZERETET NINCS BENNEM, MIT SEM ÉREK… 

PÉLDÁS

Nézem, csak nézem Péczka Lászlóné Ibolya néni kézzel írott verse-
inek  betűit, melyek mint egy gyöngysor fűződnek egymásba lágy 
harmóniában, kedves szelídségben, szívünkig hatoló üzenettel. Ép-
pen úgy, mint a köztiszteletben álló pedagógus életének minden-
napjai, amely már hat évtizede köti élete párjához, Laci bácsihoz. 
Tavaly, a jubiláns házaspárok köszöntésén ismét hűségesküt tettek 
egymásnak a katolikus templomban. Ahogy Ibike néni meséli, sok 
minden változott az elmúlt hatvan évben, de a szeretet ugyanaz 
maradt. A város díszpolgárának kincsesládájában rengeteg érték 
lapul. Kézzel foghatóak és olyanok, amelyek csak a szív, a lélek 
számára jelentenek sokat. Csupa aranyba öntve ragyog a hit, a re-
mény, a hűség, a kitartás, a tisztesség, a becsület, az alázat, a türe-
lem, a megbocsátás, a kompromisszum, és mindennél fényesebb a 
szeretet. Mert ahogy Pál apostol korinthusiakhoz írt levelét is idéz-
te: „ha szeretet nincs bennem, mit sem érek”. 

– Nagyon kedves számomra a szere-
tet himnusza, igaz és megszívlelendő 
minden sora – mondja a finom lelkű 
költő, aki maga is nagyon sok meg-
szívlelendő verssel ajándékozta már 
meg a helyi közösségeket. 

 ▶ Annyi mindenről lehetne és kellene 
beszélgetnünk, de a családok évében a 
házasság, az ezzel járó felelősség nem 
csak kézenfekvő, de szükségszerű is. 
– Valóban fontos, mert a szentesített 
kapcsolat felelősség az eskü ígérete 
szerint és felelősség a gyermekeink 
felé, és mindkettő az utolsó lehele-
tünkig tart. És bárhogyan is változik 
a világ, ez örök érték kell, hogy ma-
radjon. 

 ▶ Tegyünk egy kis időutazást 1960 
májusába, amikor egybekeltek Laci 
bácsival.
– Tudod, mi úgy álltunk egymás-
hoz mindig, mint Hold a Naphoz 
– mondja nevetve Ibolya néni. – De 
az ellentétek vonzzák egymást, és ez 
ránk is igaz. Nagyon sok nehézségen 
mentünk keresztül. Azzal kezdem, 
hogy a mi házasságunkat mindenki 
ellenezte, mondván, hogy nem illünk 
egymáshoz. Nekem nagyon nehéz 
gyermekkorom volt, édesanyám, mi-
után megözvegyült, egyedül nevelt 
minket a két testvéremmel. Férjem 
jómódú családból származott, nyil-
ván ehhez méltó feleséget szántak 
neki. Aztán meg a valláskülönbség is 
gondot okozott, hiszen én katolikus 
vagyok, Laci családja pedig evangéli-
kus. De az az igazság, hogy nagyon 
szerettük egymást és nem éreztünk 
semmilyen akadályt.
Így aztán 1960 májusában házassá-
got kötöttünk mindkét templomban, 
hogy ne érje szó a ház elejét. 
Végtelen hideg volt, télikabátban 
mentünk az esküvőre. 

 ▶ Nehéz volt ebben az ellenállásban 
kezdeni a közös életet? 
– Nem volt egyszerű. Édesanyámnál 
laktunk, majd albérletbe költöztünk. 
Az a ház, ahol most lakunk, a férjem 
nagyapjáé volt, aki a férjemnek épí-
tette ezt a házat, de államosították. 
Kínkeservesen sikerült újra megvá-
sárolnunk, se víz, se villany nem volt 
bevezetve, de a miénk volt, és minden 
erőnkkel azon voltunk, hogy megte-
remtsük az otthonunkat a családunk-
nak, hiszen a házasságkötésünk után 
egy évre született Laci fiunk, majd 
három év múlva Barna.  

 ▶ Azt mondta, hogy sok volt az ellen-
tétes tulajdonság. De mi volt a közös? 
– Vidámak voltunk mindketten, 
imádtuk a zenét, a mulatságokat, 
bálokat, a táncot, nélkülünk egyetlen 
vadkerti rendezvény sem múlhatott el. 
És az otthonunk építésének akarata is 
nagyon egyformán működött. 

 ▶ A pedagóguspálya meghívása mikor 
érkezett? 
– Amikor megszülettem. Mert hiszem, 
hogy a sorsunk a születésünk pillana-

tában meg van írva. No, persze vannak 
kitérők, kanyarok, de végül is ott kötünk 
ki, ahova a meghívásunk szól. Én por-
celánfestő akartam lenni, fel is vettek, 
de nem volt pénzünk a taníttatásomra. 
Utólag rájöttem, hogy az én utam a 
gyermekek felé vezetett mindig is. Így 
lettem óvónő, az életem, a mindenem 
lett a hivatásom, melyben 45 értékes 
évet tölthettem el. Negyven évig voltam 
az állami oviban, és öt évet az evangéli-
kus óvodában. A férjem is nagyon sokat 
bejárt az óvodába, a kisebb hibákat ki-
javította, megszerelte, olyanok voltunk, 
mint egy nagy család. Csodálatos élmé-
nyekből töltöm fel minden áldott nap a 
virtuális emlékkönyvemet. 

 ▶ Apropó könyv... a versírás is egy 
nagy szerelem. 
– Középiskolás koromban egy fo-
galmazást kellett írni „Somogyban 
jártam” címmel, ezt akkor rímekbe 
szedve írtam meg, és nagy sikert, 
elismerést hozott számomra. Azóta 
írok verseket, melyekbe próbálom 
az életszemléletem, a hitvallásom is 
beleszőni. 

 ▶ Már több mint nyolc évtizeddel a háta 
mögött mi volt a legnehezebb időszak? 

– A közös életünk kezdeti gondjai, 
elakadásai, küzdelmei. De hálásak 
vagyunk a jó Istennek, mert átsegített 
mindenen, és megmaradhattunk egy-
másnak szeretetben. 

 ▶ Mi volt a legboldogabb pillanat? 
– Gyermekeink születése. Rajongásig 
szerettük és szeretjük őket ma is, de a 
kör már kitágult drága öt unokánk-
kal. 

 ▶ Ibike néni városunk díszpolgára, 
példa és minta sokunk számára.
– Ez a kitüntetés nem csak felemeli az 
embert, de igazolást is ad arra, hogy 
önös érdekeinken túl kell, hogy mu-
tasson az egymásért hozott áldozat, a 
közösségünk iránti elköteleződés és 

felelősség, az alázattal, de állhatatos-
sággal végzett munka, melyből nem 
hiányozhat a hivatás iránti, feltétel 
nélküli szeretet. De egész életünk a 
szereteten alapszik. És így, nyolc évti-
zednyi távlatból nagyon tudom aján-
lani mindenkinek Abraham Lincoln 
gondolatait, miszerint: „A legvégén 
nem az fog számítani, hogy mennyi 
év volt életedben, hanem hogy mennyi 
élet volt éveidben.”

Supka Éva

Boldogító igen 1960-ban

Maszkot fel! 
ÁLARCKÉSZÍTŐ VERSENYT HIRDETÜNK

A farsang február 17-ig tart, utána 
kezdetét veszi a húsvét előtti böjti idő. 
A járvány miatt a népszerű maszkabálas 
közösségi alkalmak is elmaradnak, 
de szeretnénk, ha a hagyományt 
éltetnénk a lehetőségekhez mérten.  
Ezért álarckészítő versenyre buzdí-
tunk mindenkit, korra és nemre való 
tekintet nélkül. Egyetlen kitétel, hogy 
saját készítésűnek kell lenni. Ha elké-
szültél vele, csinálj egy szelfit és töltsd 
fel a Gyöngyház Kulturális Központ 
facebook oldalára február 27-ig.

Az idősebbeknek bizonyára segítenek 
az unokák a technikai akadályok el-
hárításában. A március 1-ig öt legtöbb 
lájkot begyűjtött álarcot díjazzuk. 
Vadkerti-tó ajándékcsomagot, a 
Király Pékségben egy családi fánko-
zást, a Korona Cukrászda fagylalt-
kuponját, ingyenes mozibelépőt két 
általad választott filmre (amint kinyit 
a mozi), a Vadkerti Újság egy értékes 
különdíjat ad a legkreatívabb álarc 
készítőjének. A legszebbeket pedig 
közzétesszük a márciusi újságban is. 
Tehát maszkot fel! 

Szeretetből szolgálnak 
A horvátországi földrengés károsult-
jainak megsegítésére adományokat 
gyűjtött a Máltai Szeretetszolgálat 
Soltvadkerti Csoportja. Amint azt 
Móczárné Zsikla Márta, a helyi 
csoport vezetője elmondta, takarók, 
ágyneműk, maszkok, tisztálkodási és 
fertőtlenítő szerek, tartós élelmiszerek 
kerültek az adományok gyűjteményé-
be tizenkét soltvadkerti család jóvoltá-
ból. Mint mondta, január 15-én Solt-

vadkert Város Önkormányzatának 
közreműködésével szállították el az 
adományokat. A szervezők köszönik 
a segítséget, a felajánlásokat, mint 
ahogyan azért is hálásak, hogy ötven 
helyre tudtak meleg ételt szállítani. 
Sajnos szomorú esemény is került a 
vadkerti máltaiak naplójába, hiszen a 
szolgálat lelkes aktivistája, önkéntese, 
Péli László tért az örök hazába. Emlé-
két kegyelettel őrzik.                        –é–

Ötven adag meleg ételt osztottak szét a szolgálat aktivistái 
fotó: facebook/Máltai Szeretetszolgálat 

Flóra az év első
vadkerti babája 

Az év első soltvadkerti kisbabája Medgyes Flóra Blanka, aki január 
8-án jött a világra a kiskunhalasi kórházban. A gyermek ajándék 
minden családban, legyen első vagy második, vagy a sokadik akár. 
De mindenképpen csoda, aki új alapokra helyezi az egész család 
életét, mint ahogyan Medgyes Barna és Vas-Molnár Dóra ezt már 
pontosan tudják. Persze Flórát nagyon várta mindenki haza, de 
leginkább talán nővére, Nóra Bianka, aki éppen a napokban ünne-
pelte harmadik szülinapját. Mostanság nem egyszerű a babavárás 
sem, hiszen a járvány a kismamák számára is sok nehézséget okoz, 
ahogyan ezt Dóri is megerősítette. 

– Nem volt egyszerű a babavárás, 
hiszen a vizsgálatokra sajnos egyedül 
kellett bemennem, a férjem nem jöhe-
tett be velem – meséli Dóri. – A terhes-
ségem elején még bejártam az üzletbe, 
de ősztől már itthonról irányítottam 
a boltot. 
Flórával nehezebben viseltem a vá-
randós időszakom, fáradtabb voltam 
és alvászavarokkal is küszködtem.

 ▶ Ebben a felfokozott helyzetben mi-
lyen volt a szülés maga? 
– Természetes úton érkezett Flóra is és 
igen gyorsan. Apa hősiesen velünk volt 
végig és mindenben segített, amiben 
csak lehetett. Nagyon sokat jelentett. 
A kislányunk hajnali negyed ötkor 
2900 grammal és 49 cm-el érkezett. 

 ▶ Említetted, hogy Nóra nagyon 
várta őt. 
– Még amikor Flóra pocaklakó volt, 
Nóra mindennap megkérdezte, ami-
kor hazajött az oviból, hogy megszü-
letett már a kistesó? Most próbáljuk a 
mindennapok szervezését, a rendszer 
kialakítását. Apa viszi a tesót oviba, 
én pedig végzem az itthoni teendő-
ket Flórával. Amikor hazajöttünk a 
kórházból, Nóri is itthon volt azon 
a héten, hát, mit mondjak, nem volt 
egyszerű. De a férjem nagy segítség 

volt, főzött, játszott, fürdetett, sőt még 
vasalt is. Tudtuk, hogy nagy kihívás 
a két kicsi, de nem akartunk nagy 
korkülönbséget, és mindenképpen 
szerettük volna kistestvérkét Nórinak, 
aki nagyon gondoskodó, anyáskodó, 
erős karakter. Nagy szerencsénk van a 
lányokkal, hiszen mindketten nagyon 
jó gyerekek, esznek, alszanak. Annyi 
a különbség köztük, hogy az egyik 
szőke, a másik barna. Nagy örömöm, 
hogy Flóra anyatejes, és úgy tűnik, bő-
séggel van tejem, Nórit sajnos csak há-
rom hónapos koráig tudtam szoptatni. 

 ▶ A nagyszülők mennyire tudnak 
segíteni? 
– A férjem édesanyja Bócsán lakik, 
minden héten jön hozzánk és segít, 
amiben csak tud. Imádja az összes 
unokáját, akik már heten vannak. Az 
én szüleim munka mellett igyekez-
nek jönni hozzánk, de Nóri is megy 
hozzájuk hétvégére időnként. Hálás 
vagyok a mamáknak, mert tényleg 
nagyon helytállnak, főznek vagy be-
vásárolnak, vagy éppen vasalnak, mi-
kor mire van szükség. Nagyon fontos 
számunkra a család, az összetartozás, 
szeretnénk ebben is jó példát mutatni 
a lányainknak. 

-séva- 

EGYEDI

illusztráció

illusztráció
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ELADÓ: 
- Modern stílusú, világos szőnyeg szép, 
megkímélt állapotban 
- Pedroló márkájú, 80 l-s teljesítményű 
újszerű vízszivattyú megkímélt, új 
állapotban 
Tel.: 06-20/536-8682 
Eltolt szintű 3 szobás családi ház 
melléképületekkel, nagy portával, 
udvarral eladó. Érd.: 06-20/224-4343
Lakossági hitelek ingyenes ügyintézése: 
lakáshitel, CSOK, babaváró hitel, 
személyi kölcsön, állami támogatások. 
Tel.: 06-70/361-6596
ELADÓ: 
- Energomat Hajdu mosógép 
- 14 hektoliteres vontatott permetező 
konzollal, 3 hengeres eres szivattyúval 
- 16, 20 és 30 hektoliteres szüretelőkád 
Tel.: 06-70/207-1832

Ingyenes Anyakönyvi hírek
APRÓ • APRÓ • APRÓ DECEMBER

Német nyelvű társalgás, szakmai 
szövegek, tolmácsolás, fordítás. 
Tel.: 06-20/9466-727
Selymesen, a főút mellett 2200 m2-es 
telek eladó. Tel.: 06-20/492-1771
ELADÓ: 
- Benzinmotoros szivattyú 
- Soltvadkert belterületén a Bócsai úti 
gazdabolt mellett 5800 m2 földingatlan 
eladó. Tel.: 06-30/431-9941
A városhoz közel építkezésre is 
alkalmas szilvás eladó. 
Tel.: 06-70/946-6454
Soltvadkerten albérletet keresek. 
Tel.: 06-30/882-8182
Soltvadkerten 2,3 ha termő kékfrankos 
ültetvény eladó. Érd.: 06-20/321-3213
Rugóskapa eladó. Tel.: 06-30/308-5186

HALÁLOZÁSOK:
Schiszler István    1953
Tóth Lászlóné  Budai Erzsébet  1944
Holczimmer Imre    1948
Somogyi Józsefné Martin Irén  1949
Huzián Mihály    1948
Nyikus Lajos István    1933
Faragó Jánosné Jónás Mária  1942
Borbényi Péterné Szepesi Valéria Magdolna  1948
Mészáros Lászlóné Fecske Gizella  1942

SZÜLETÉSEK:
Gaál Zétény  a.n.: Tasnádi Eliza
Kovács Benett  a.n.: Szlucska Vivien
Papp Márk  a.n.: Rákóczi Dóra
Litauszki Jáde  a.n.: Kukla Krisztina
Faddi Blanka  a.n.: Komáromi Viktória
Nagy Gergő Bence  a.n.: Rehor Andrea
Farkas Áron  a.n.: Farkas Petra
Szűcs Emília  a.n.: Májer Barbara

HÁZASSÁGKÖTÉSEK:
Jónás Orsolya – Szőrfi Róbert Gergő
Dukai Henrietta – Vincze Norbert

Dugulás-elhárítás 
06 20 917 1403

Banga Sándor
6400 Kiskunhalas

Kossuth Lajos u. 22/B

LED, LCD TV JAVÍTÁS 
1 ÉV GARANCIÁVAL!

Tel.: (H-P 8-18 óráig) 
06 30/626 1021

Komlós Zsolt 
lcd-tv-monitor-szerviz.hu

Ezúton szeretnénk köszönetet mondani mindazoknak
akik szeretett nagynénénk

temetésén megjelentek, sírjára a kegyelet virágait elhelyezték.
A gyászoló család

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS

CSÁPEK ZSÓFIA

,,A szeretet soha el nem fogy.”
                 Korint. 13.r. 8.vers

PÉLI LÁSZLÓ
1942-2021

Köszönjük az együttérző, fájdalmunkat
enyhítő jelenlétet a közeli és távoli családtagoknak,

barátoknak, szolgatársaknak, ismerősöknek! 
A gyászoló család 

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS
Isten akaratában megnyugodva 

kísértük végső nyughelyére a 
fáradhatatlan földi zarándokot,

sokak segítőjét, támaszát, a 
hűséges és gondoskodó férjet,

szerető apát, nagyapát és 
dédnagypapát.

dr. Kővdr. Kővágó Gergelyágó Gergely

Szájsebészet,Szájsebészet,
implantológia,implantológia,
teljes fogászati ellátásteljes fogászati ellátás
Bócsán, felújított rendelőnkben.Bócsán, felújított rendelőnkben.

Előjegyzés telefonon: +36704588234Előjegyzés telefonon: +36704588234

Falvédőkiállítás lesz
Várjuk azoknak a jelentkezését, akik-
nek vannak korabeli feliratos falvédőik. 
Falvédőkiállítást szeretnénk szervezni, 
amint arra lehetőség nyílik. Természete-
sen gondosan őrizzük és óvjuk a kiállítá-
si darabokat, és a program zárása után 
visszaszolgáltatjuk tulajdonosaiknak. 
Az átvételkor is pontos regisztráció ké-
szül, de külön köszönjük, ha jelöléssel, 
névvel látják el az átadott falvédőket.  
Elfelejtett, és már csak a nagymama 
hagyatékaként őrzött régi emlékek 
lapulhatnak egy-egy fiók mélyén, szek-
rények zugában. Régen természetes 
kelléke, dísze volt a konyhának olyan 

hímzett üzenetekkel, amelyeket akkor 
még komolyan gondoltak és komolyan is 
vettek. „Ahogy én szeretlek, nem szeret 
úgy senki”, „Ki az urát szereti, jó ebé-
det főz neki”  és sok ehhez hasonló, de 
gyakran humoros idézeteket is lehetett 
találni a falvédőkön.  Ezekből szeret-
nénk a nagyközönség elé tárni a lehető 
legtöbbet, mentve és őrizve értékeinket, 
a múlt szép örökségeit. 
Számítunk a lakosság közreműködésé-
re, és február végéig kérjük a falvédőket 
eljuttatni a Gyöngyház Kulturális 
Központba. Érdeklődni lehet: tel.: 70 
773-9335, 78 582-585  

JANUÁR

HALÁLOZÁSOK:
Barna Ferenc   1944
Berki Lászlóné Biró Mária Erzsébet 1942
Heilmann Ingeborg Gertrud  1925
Pálinkás Mihályné Horváth Ilona Katalin 1956
Eiler Istvánné Duchai Ilona 1936
Gillich Andrásné Kovács Mária 1940
Hachbold Imréné Schmél Julianna Zsuzsanna 1939
Trepák Andrásné Szeg Ilona 1939
Topolai Béla   1951
Tóth László   1961
Tóth János   1955
Albert Mihály   1938
Csápek Zsófia   1921
Kajtár Zoltán   1935 
Nagy István   1938
Forgó Antalné Péczka Éva 1940
Győri László   1933
Rideg Istvánné Eiler Julianna Mária 1952

SZÜLETÉSEK:
Frittmann Gergő  a.n.: Csehi Brigitta
Medgyes Flóra Blanka  a.n.: Vas-Molnár Dóra
Frisenhan Anna  a.n.: Flaisz Emőke
Bódi-Borbényi Kende  a.n.: Borbényi Éva
Szamosi Botond  a.n.: Szudóczki Tímea
Katzenbach Norina  a.n.: Turú Dorina

HÁZASSÁGKÖTÉSEK:
Lehoczki Nikolett – Helmeczi Gábor
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Valahol Oroszországban...
A DON-KANYAR FELŐL A HALÁL SZELE SÖPÖRT

MÚLTIDÉZŐ

78 éve történt a 2. magyar hadsereg pusztulása a Don-kanyarban. 
Rájuk és mindazokra emlékezünk, akik a II. világháború áldoza-
taivá váltak. Azokra a vadkertiekre, akik hősei lettek a doni rette-
netnek, akik hírmondóként még őrizték a borzalom emlékeit, akik 
közül az utolsó krónikás, Csővári György néhány évvel ezelőtt költö-
zött az égi hazába. Tisztelet a hősöknek!

1939. szeptember 1-jén Németország 
hadüzenet nélkül megtámadta Lengyel-
országot, ezzel elkezdődött a hat évig 
tartó II. világháború.
Magyarország revíziós politikája révén 
egyre inkább német befolyás alá került. 
1941 áprilisában a németek Jugoszlávia 
elleni támadásakor már elkerülhetetlen 
volt, hogy a Német Birodalom oldalán 
belépjünk a háborúba. Ez nyár folyamán 
megtörtént.
1941. július folyamán a németek meg-
indították a Barbarossa-hadműveletet a 
Szovjetunió ellen. Ehhez a támadáshoz 
csatlakozott szinte az összes csatlós 
ország: Olaszország, Finnország, Romá-
nia, Bulgária, Szlovákia, Horvátország. 
A magyarok sem akartak lemaradni, 
mert féltek, hogy elveszítik a revízió 
által visszaszerzett területeket, ha nem 
támogatják a németeket.
A Magyar Honvédség 1941. június 26-
án, a kassai bombázásra hivatkozva 
jelentette be hadba lépését a Szovjetuni-
óval szemben. Az 1941-es évben a keleti 
hadjáratban való katonai részvételt még 
csak a német hadvezetés kérései határoz-
ták meg.
1942 januárjában Magyarország né-
met követelésre megbízta a 2. magyar 
hadsereg-parancsnokságot egy három 
hadtestből, egy páncélos hadtestből 
és egy repülődandárból álló hadsereg 
összeállítására. A hadsereget teljes 
egészében német irányítás alá helyez-
ték. Alkalmazásának módját, területi 
és időbeli hatályát nem korlátozták. 
A hadsereg a német Déli Hadseregcso-
port alárendeltségébe került.
Magyarország nagyobb katonai részvéte-
lének kierőszakolására Ribbentrop kül-
ügyminiszter és Keitel vezértábornagy 
érkezett Magyarországra. Bárdossy Lász-
ló miniszterelnök végül megígérte, hogy 
Magyarország, ha száz százalékban nem 
bocsátja is Németország rendelkezésére 
haderejét, de „hajlandó lehetőségeinek 
legszélső határáig elmenni” a keleti front 
harcaiban való részvételre.
A hadsereget 1942. április közepétől 
június végéig szállították ki a keleti had-
színtérre. A Dont július 6-án érték el.
A hadsereg védelmi állások kiépítésébe 
kezdett, ami az anyagi erőforrások hiá-

nya miatt vontatottan haladt. A véden-
dő arcvonal hossza jóval meghaladta 
a hadsereg létszáma által indokoltat. 
Az ekkorra már jelentősen meggyen-
gült hadseregnek kb. 200 kilométernyi 
frontot kellett védenie, amelyen két erős 
szovjet hídfő is volt.

1942 végén a sztálingrádi helyzettel 
összhangban várható volt egy szovjet 
támadás. A szovjet hadsereg 1943. janu-
ár 12-én kezdte meg támadását hosszas 
előkészítés után. A szovjet gőzhenger az 
urivi hídfőből indult ki többek között. Ja-
nuár 14-én a scsucsjei hídfőből is kitörtek 
a szovjet csapatok.
A harcok és menekülés folyamán el-
veszett mintegy 100-120 ezer ember. 
Az elesettek és fogságba esettek pontos 
számát megállapítani nem lehet.
A harcokban sok vadkerti katona is részt 
vett. Az összeset szinte lehetetlen felso-
rolni. A teljesség igénye nélkül álljon itt 
pár vadkerti név szerint említve 1942 
szeptembere és 1943 januárja között.
Antal János tizedes a 30/III harcko-
csizó zászlóalj 4. századában szolgált. 

1942. szeptember 14-én halt meg 
Krasznojeban. Benkóczky Pál honvéd a 
105. hadtáp zászlóalj katonájaként halt 
meg Kurszk mellett 1942. július 27-én. 
Csővári György a 2. magyar hadsereg 
VII. hadtest 20. tüzérosztály 3. ütegénél 
teljesített szolgálatot Gyöngyösön. Innen 
került ki a frontra. Ő társaival együtt 
több száz kilométer gyaloglás után került 
biztonságba. Menekülés közben még 
meg is sebesült.
Dömötör Gábornak a háború alatt több 
állomáshelye is volt (Felvidék, Délvidék, 
Erdély, Don-kanyar). 1943. január 12-13-
án ő is elszenvedte a szovjet támadást. 
Majd 1000 km gyaloglás után tért vissza 
sajátjaihoz. 
Eiber József a 23/II zászlóalj honvédje 
1942. szeptember 10-én halt meg. A hely-
szín ismeretlen. Eiler Gáspár szintén a 
szovjet támadás következtében vesztette 
életét. A rutkinói katonai temetőben van 
végső nyughelye.
Haskó János a VII. (miskolci) hadtest, 19. 
könnyűhadosztály, 43. gyalogezred, 53/I. 
zászlóaljában szolgált Losoncon. Lánya 
(aki akkor még karon ülő volt) csak 
annyit tudott róla, hogy 1942 nyarán 
kaptak tőle utoljára levelet a Don mellől. 
2012-ben sikerült kideríteni, hogy 1943. 
január 16-án esett el a Marki-völgyben 
zajló összecsapások során a Don mentén.
Kerti József 7/III zászlóalj őrvezetője az 
urivi hídfőnél halt meg 1942. szeptember 
16-án.
Pintér Ferenc Gáspár a 20. tüzérezred 
honvédje 1942. október 29-én vesztette 
életét Roszoski közelében. Plavecz József 
szintén a 20. tüzérezred honvédje 1943. 
január 12-én Sztorozsevoje mellett halt 
meg. Széplaki László a 31. gyalogezred 
honvédje 1943. január 15-én vesztette 
életét. A helyszín ismeretlen.
Végezetül egy családi történetet sze-
retnék megosztani önökkel. Apai 
nagyapám, Légrády Ferenc 1940. 
december 3-án vonult be a magyar 
királyi 11. határvadász (hegyivadász) 
zászlóaljhoz karpaszományos (tartalékos 
tisztképző) iskolára. Fő állomáshelye 
Fenyvesvölgyön volt az Ung völgyében 
az Uzsoki-hágó alatt 15 km-re Kárpát-

alján. Elmondása szerint 1942 őszétől 
volt a Donnál. A nagyszőlősi kerékpáro-
sokhoz küldték 12 emberrel síoktatónak. 
Pontos helységnevet soha nem mondott 
(kb. 35 km-re voltak a Dontól). Létezett 
ilyen csapategység, csak éppen nem a 
Donnál voltak. De azért ott tartották 
őket futárszolgálatra (síléccel). A vissza-
útja bonyodalmas és körülményes volt. 
1942 decemberében a 2. magyar hadse-
regnél részleges váltást akartak végrehaj-
tani. Vagy 35.000 embert szállítottak ki 
fegyver és különösebb felszerelés nélkül. 
Ebbe a leváltandó egységbe került a 
nagyapám. Közben akkor már Sztálin-
grádtól kezdve észak felé fokozatosan 
és folyamatosan nyomult nyugat felé a 

Vörös Hadsereg és elérte a 2. magyar 
hadsereget is. A hadsereg részleges le-
váltása így káoszba fulladt. Nagyapám az 
embereivel, a többiekkel vonult vissza, de 
nem az úton, hanem mellettük a havon 
síléccel. Nem hagyták el, így gyorsabb 
volt. Csak arra figyeltek, hogy merre dü-
börögnek a szovjet tankok. A tankok és 
a gyalogság közti résen próbáltak átjutni, 
ami sikerült is nekik.

Légrády Andor 

Forrás: Helytörténeti Gyűjtemény fotótára
https://www.baon.hu/bacs-kiskun/kozelet-bacs-kiskun/
tuzer-volt-a-don-kanyarban-578104/
https://hu.wikipedia.org/wiki/2._magyar_hadsereg
Ifj. Bakacs János: Utazás a Rutkinoi Magyar Katonai Teme-
tőhöz (előadás), 2011
Légrády Andor családi dokumentumok
Vadkerti Újság, 1998/8, 6 p.
Végső István: Vadkertiek a Donnál (előadás), 2013

Eiler Gáspár

A fotó Scholtz Béla hagyatéka

Csővári György

Haskó János 

Edzés és csapatépítés
a lányoknál

A Soltvadkerti TE női kézilabdacsapata várakozáson alul teljesített 
a megyei I. osztályban ősszel. A bajnokság a járványügyi helyzet 
miatt félbeszakadt, és a csapat az addig lejátszott hét mérkőzésé-
ből egyet tudott megnyerni hat vereség mellett, amivel a tabellán 2 
ponttal az utolsó, 8. helyen vannak.

A statisztikát tekintve a csapat 146 
gólt dobott és 194 találatot kapott. 
A dobott gólokon 13 játékos osz-
tozott: Lőrincz Réka – 28, Korsós 
Alexandra – 23, Szabó Bettina – 17, 
Szentpéteri Flóra – 15, Drenkovics 
Vivien – 14, Bleszák Nóra – 12, Kor-
sós Ágnes – 11, Sörös Zsófia – 8, Mar-
kó Kitti – 6, Frittmann Fanni – 4, 
Petrezselyem Zsófia – 3, Trsztyinszki 
Nikolett – 3, Novák Nikolett – 2. 
A szezon elején a csapat edzője 
Opauszki Péter lett, aki számára ez 
az első olyan idény, amikor felnőtt 
gárda kispadján ül. A szakember 
elmondta, hogy nagyon pozitív csaló-
dás volt számára a lányokkal való kö-
zös munka. A nyáron mindenkinek 
egyéni edzéstervet küldött, melyet jól 
elvégeztek, így az őszi szezonra való 
felkészülésüket megfelelő erőállapot-
ban várták. Az edzésre járással sem 
volt gond, mert a heti két alkalommal 
12-14 fő volt jelen a foglalkozásokon. 
Megemlítette, hogy sok új dolgot kért 
a lányoktól, amelyek elsajátításához 
még kevés volt az együtt töltött idő. 
Igazán elégedett csak a Kiskunmajsa 
elleni mérkőzéssel volt, amelyen az 
eddigi egyetlen győzelmüket aratták 
22-18-re felülmúlva ellenfelüket. 
A csapat teljesítményéről úgy fogal-
mazott, hogy a többi találkozóinkon 
is voltak jó periódusaik, és nagyrészt 
szoros küzdelmekben szenvedtek 
vereségeket. Megemlítette, hogy a 

nyáron közel egy kezdőcsapatnyi új 
játékos érkezett, akik beépítése még 
folyamatban van, és ez lesz a tavaszi 
szezon legnagyobb feladata. A leját-
szott mérkőzések közül a legnagyobb 
csalódást a Kiskunhalas elleni össze-
csapás jelentette, amikor a félidőben 
még döntetlen volt az állás, és a végé-
re tíz góllal kaptak ki. Itt érthetetlen 
módon a szünet után leblokkolt 
és mélyen a tudása alatt játszott a 
csapat. A téli felkészülésüket január 
elején elkezdték, mert néhány héten 
belül már kezdődik a bajnokság az 
elmaradt találkozók lejátszásával. 
A csapat szerencsés, mert a járvány-
helyzetben is tudtak készülni és nem 
voltak csarnokhasználati gondjaik. 
Az edzések alkalmával a fizikai ál-
lóképességet fejlesztő gyakorlatok 
kerültek előtérbe és fokozatosan 
térnek majd át a taktikai, technikai 
jellegű mozdulatokra. Természe-
tesen sokszor előkerül a labda is a 
passzok, indítások, kapura lövések 
és ügyességi gyakorlatok alkalmá-
val. A heti két edzés alkalmával tíz 
fölötti létszámmal tudtak dolgozni. 
A játkoskeretből nem távozott senki, 
viszont a Nemesnádudvar csapatától 
érkezett Szauter Orsolya. A tavaszi 
szezonban szeretnének olyan ered-
ményeket elérni, hogy feljebb tudja-
nak lépni a tabellán.

Filus Tibor

Érmet szeretnének
RÁJÁTSZÁSBAN BÍZNAK A FIÚK

A megyei I. osztályban szereplő Soltvadkerti TE férfi kézilabdacsa-
pata az 5. helyről várhatja a tavaszi folytatást 8 ponttal és 157-143-
as gólaránnyal. A fiúk a járványhelyzet miatt ősszel félbeszakadt 
küzdelemsorozatban hat mérkőzést tudtak lejátszani, amelyeken 
négy győzelmet arattak két vereség mellett.

A csapat góljait 12 játékos szerezte: Thiesz 
Tamás – 37, Szabó Máté – 32, Piller 
Tamás – 19, Marosi Dávid – 18, Herceg 
Udo Miltiádész – 13, Farsang Kristóf – 
9, Opauszki Péter – 9, Kincses Ákos – 7, 
Ürmösi Zoltán – 7, Pálinkás Ádám – 3, 
Csernák Gábor – 2, László Roland – 1. 
A fiúk szerepléséről Opauszki Péter 
csapatvezető elmondta, hogy a jár-
ványhelyzet miatt az idei évben igen 
sok nehézséggel kellett megküzdeniük. 
Tavasszal félbeszakadt a bajnokság és ezt 

követően több hónapig nem voltak közös 
edzések, mindenki egyénileg készült. 
A nyári felkészülést július elején kezd-
ték meg egyéni edzéstervek alapján. Ezt 
követően előbb szabadban voltak közös 
gyakorlásaik az általános iskola atlétika-
pályáján, majd augusztus közepétől már 
a sportcsarnokba is bemehettek. Az őszi 
bajnoki rajt előtt felkészülési mérkőzé-
seket tudtak játszani a Kalocsa és a Kis-
kunhalas csapatai ellen. A játékoskeret-
ből senki sem távozott, viszont érkezett 
Kiskőrösről Thiesz Tamás, aki a csapat 
erősségévé vált. A tavalyi évhez hason-
lóan az őszi szezont is Nagy Máté edző 
irányításával kezdték el. A csapatvezető 
az őszi teljesítményt értékelve mondta, 
hogy összességében kiegyensúlyozott, 

jó teljesítményt nyújtottak. Amikor 
rosszabbul játszottak, akkor arra hatás-
sal volt, hogy több játékosuk sérüléssel 
bajlódott. A leggyengébb teljesítményt 
hazai pályán a KIKI SKF2 csapata elleni 
találkozó alkalmával nyújtották, amikor 
a csapat mélyen a tudása alatt játszott és 
egygólos vereséget szenvedett. A legjobb 
mérkőzésüknek a Tiszakécskén aratott 
győzelmüket említette, amikor 10 góllal 
múlták felül ellenfelüket. Jó mérkőzést 
játszottak még a Kecskeméti TE ellen 

is, ahol 50 percig nyílt volt a találkozó 
a bajnoki tabellát vezető csapat ellen és 
csak a végjátékban bukták el az össze-
csapást. A járványhelyzet miatt az őszi 
szezonból elmaradt még négy találkozó, 
melyeket január végétől játszanak majd 
le. A csapat a téli szünetben sem áll le 
teljesen, mert az edzőtől kapott anyagok 
alapján mindenki egyénileg futott, erősí-
tett és megpróbálta jó formában tartani 
magát. A közös felkészülés január 4-én 
kezdődött a sportcsarnokban heti két 
edzéssel és több felkészülési mérkőzéssel. 
A célunk az, hogy a bajnokság végére a 
legjobb négyben végezzünk, amivel jo-
got szerezhetünk a bajnoki címért folyó 
rájátszásban való szereplésre.

Filus Tibor
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Nehéz helyzetben a birkózók
FELBORULT A VERSENYPROGRAM, A HANGULAT ÉS A LELKESEDÉS SEM A RÉGI

Az őszi szezonban a megyei I. 
osztályban szereplő Soltvadker-
ti TE labdarúgó csapata várako-
záson alul szerepelt. A csapat a 
lejátszott tizenegy mérkőzés so-
rán mindössze négy döntetlent 
tudott elérni, győzelmet pedig 
nem szereztek. A gárda jelenleg 
4 ponttal az utolsó előtti, 14. he-
lyen áll a bajnokságban. 

A gyenge szereplés miatt edzőváltás 
is volt az ősz során, miután Marton 
Istvánt a kispadon Szabó Attila vál-
totta. Sajnos a gólszerzés sem megy 
nagyon a csapatnak, amit jól mutat 
a házi góllövőlista állása – a 12 gólon 
nyolc labdarúgó osztozik: Tóth Árpád 
– 2, Rózsa Bence – 2, Frei Tamás, Kisa 
Péter, Kővári Csaba, Lévai Balázs, 
Radics Zoltán, Rimár Péter. A me-
gyei I. osztályú labdarúgó bajnokság 
a járványhelyzet miatt a 12. fordulót 
követően félbeszakadt. A hatályos 
rendelet engedélyezné, hogy a verseny-
sport és a bajnokság folytatódjon, de 
a csapatok nagy többsége úgy döntött, 
hogy idén már nem lépne pályára, így 
az elmaradt fordulókat majd tavasszal 
pótolják.
Az utolsó négy mérkőzésen Szabó At-
tila ült a kispadon, aki elmondta, hogy 
a 8. fordulót követően vette át a csapat 
irányítását és négy mérkőzésen ült a 
kispadon edzőként. A járványhelyzet 
miatt az őszi szezonból három találko-
zó maradt el, amit idén január végétől 
pótolnak. Miután átvette a csapatot, 
arra próbált odafigyelni, hogy mentá-
lisan erősödjenek a fiúk és elhiggyék 
magukról, hogy tudnak eredményesen 
játszani. A kispadon töltött időszaká-
ban a négy mérkőzésen két döntetlent 
értek el és két vereséget szenvedtek, 
amitől többre számított. Úgy fogal-
mazott, hogy egyértelműen csalódott 
a szereplés miatt, mert ennél több van 
a fiúkban. A klubvezetővel való megál-

lapodás szerint a 8. fordulót követően 
az őszi szezonból még hátramaradt 
mérkőzésekre vállalta el az edzői 
feladatokat, így a téli felkészülést már 
nem vele kezdte el a csapat. 
A szakosztály elnöke, Schmidt Zsolt 
elmondta, hogy a 12. fordulót köve-
tően kaptak egy jelzést a Bács-Kiskun 
Megyei Labdarúgó Szövetségtől, hogy 
a bajnokság megszűnik, majd másnap 
jött a hír, hogy mégis lehet folytatni 
a pontvadászatot, viszont önkéntes 
alapon. A csapatvezetők telefonos 
egyeztetését követően úgy döntöttek, 
hogy néhány mérkőzés lejátszásánál 
fontosabb az egészség , és már nem 
játsszák le idén az őszi szezonból hát-
ramaradt találkozókat.

Összeségében nagyon rossznak ítélte 
meg az őszi szereplést, mely során 
sajnos nem tudtak mérkőzést nyerni. 
Úgy fogalmazott, hogy a számukra 
talán még jól is jött a bajnokság félbe-
szakadása, mivel így több idő jut arra, 
hogy a télen összerakják a csapatot 
minden szempontból. Megemlítette, 
hogy a legrosszabb teljesítményt a 
Kiskunfélegyháza ellen nyújtották 
hazai környezetben, amikor széteső 
játékkal 5-1 arányú vereséget szen-

vedtek. A legjobb mérkőzésüknek a 
Kerekegyháza elleni találkozót nevez-
te, melyen 0-3-ról felállva harcoltak ki 
3-3-as döntetlent. 
A gárdát Újvári Gábor irányítja edző-
ként a továbbiakban, aki elmondta, 
hogy a klub vezetése december elején 
kereste meg, hogy vállalja el a felnőtt 
csapat edzői teendőit. A csapattal 
december 11-én találkozott első alka-
lommal, amikor már edzés is szerepelt 
a programban. A fiúknak december-
ben tíz edzésük volt és januárban már 
heti négy gyakorlással és felkészülési 
találkozók lejátszásával próbáltak 
ráhangolódni a bajnoki rajtra. A já-
tékoskeretben nem volt komolyabb 
változás, és elsősorban a helyi fiata-

lokra, valamint a megyei III. osztályú 
csapat néhány játékosára számítok a 
továbbiakban. A második csapatból 
jött Dulai Máté és Varga Bence, az 
ifjúságiak közül pedig felkerült a fel-
nőttekhez Fejes Vince, Lévai Balázs, 
valamint Pál Máté. Az edző szerint az 
a legfontosabb feladat, hogy a csapat 
védekezése összeálljon, elinduljon a 
csapatépítés és az őszitől eredménye-
sebben szerepeljenek a tavasszal.

Filus Tibor

EREDMÉNYESEBB TAVASZI SZEZONBAN BÍZNAK

Nagymértékben befolyásolja a sportéletet a járványhelyzet. A rendel-
kezések miatt a Soltvadkerti TE birkózó szakosztályának éves prog-
ramja is teljesen átalakult a 2020-as esztendőben. A szakosztályvezető 
Lakatos Attilát kérdeztem a tavalyi évről és az előttük álló feladatokról. 

 ▶ Hogyan tudnád értékelni a tavalyi 
évet?
– A járványhelyzet az élet minden te-
rületére, így a birkózó sportra is nagy 
hatással volt. A különböző sportágak 
között különösen a küzdősportokat 
érintette nagyon hátrányosan ez a hely-
zet, ahol test-test elleni küzdelem folyik. 
Nagyon nehéz körülmények között 
tudtunk edzeni, habár tavasszal voltak 
szabadtéri foglalkozásaink. Most itt a tél, 
ami tovább nehezíti a helyzetünket. In-
kább feladtuk a versenyeken való részvé-
telt annak érdekében, hogy edzhessenek 
a sportolóink. Próbálunk minden olyan 
járványügyi követelménynek megfelel-
ni, amelyeket előírnak. Az edzőtermet 
rendszeresen fertőtlenítjük és van egy 
ózongenerátor berendezésünk is. Év 
közben lett volna a hazai rendezésű 
Filus Sándor Emlékverseny, valamint az 
Országos Serdülő Bajnokság november 
elején, ami mellett az összes egyéb ver-
senyeket is sorra eltörölték. Elmaradtak 
az edzőtáborok is és ennek hatásai, a 
megmérettetés hiánya érezhető a gyer-
mekeken is. A hangulat, a harcikedv sem 
a megszokott, és a tavaszi leállást köve-
tően sajnos néhányan lemorzsolódtak. 

 ▶ Milyen munkát tudtok végezni ebben 
a helyzetben?
– A tavaszi időszakban a nagyon aktív 
és kreatív szakembereinknek köszön-
hetően online edzéseket tartottunk 

kétnaponta. Ezek vicces, játékos gya-
korlatok voltak, amelyek végrehajtásá-
ról videót kértünk el és azokat utólag 
kiértékeltünk. A téli időszakban az 
erősítő gyakorlatok és a futóedzések 
kerültek előtérbe. Vannak a birkózóte-
remben is edzések, amelyek során a testi 
érintkezést nem lehet nélkülözni, így a 
járványhelyzetre való tekintettel ezeket 
jóval kevesebb számban tartjuk meg. 

 ▶ A versenyzői létszámmal, az edzők 
személyével mi a helyzet?
– A legfiatalabbak közül néhányan a 
mostani helyzetben nem látogatják az 
edzéseket, és az újaknak a 10-15 száza-
lékát sajnos elvesztettük. Azok száma, 
akik kitartóak és rendszeresen láto-
gatják az edzéseket, 25-30 főre tehető. 
Ezen felül mintegy tízen vannak, akik 
versenyszerűen birkóznak. A sporto-
lókat úgy osztjuk el, hogy az edzések 
időtartama alatt tíz főnél ne legyenek 
többen. Az edzői gárdánk lecsökkent 

egy személyre, így most már csak Kozák 
István dolgozik a sportolóinkkal. Sajnos 
ebben a nehéz helyzetben lecsökkentek 
a támogatások és így a kiadások terén 
is törekedünk kellett arra, hogy gaz-
daságosan tudjunk a továbbiakban is 
működni. Mellette alkalmanként jár 
át Kalocsáról besegíteni az edzői teen-
dőkbe a korábbi válogatott Elekes Endre 
lánya, Elekes Enikő, aki korosztályos 
válogatott. 

 ▶ Mire készültök az idei évben?
– Nagyon várjuk, hogy beinduljon a ver-
senyszezon, és teljes erőbedobással azon 
vagyunk, hogy a megfelelő pillanatban 
a legjobb erőben és formában legyenek 
a birkózóink. Az elképzelések szerint – 
amennyiben a járványhelyzet úgy alakul 
– helyben és a környező településekkel 
összefogva szeretnénk a fiatalabb kor-
osztályokban házi versenyeket szervezni. 
A nagyobb versenyek kiírása már meg-
történt, melyekhez igazodva szeretnénk 
országos szintre emelve 300 sportoló 
részvételével megtartani a Filus Sándor 
Emlékversenyt. Amint lehet, próbáljuk 

magunkat hirdetni, toborzókat szervez-
ni, hiszen szinte minden korosztályból 
várjuk hozzánk a birkózást kedvelőket. 

 ▶ Az új birkózóterem megépítésének 
ügye hogyan áll?
– Sajnos erre a beruházásra is rányomta 
bélyegét a járványhelyzet. Építési en-
gedéllyel rendelkező terveink vannak 
a sportcsarnok melletti részre. Most 
várjuk azt a lehetőséget, hogy a közbe-
szerzési eljárás el tudjon indulni. A két 
évvel ezelőtti tervekben még nem szere-
peltek a megújuló energiát tartalmazó 
dolgok, de most már ezeket is kérik, így 
azt módosítani kellett, aminek szintén 
volt egy határideje. Az eredeti terveket 
a megnövekedett építőanyag- és mun-
kaerőárak miatt kicsit át kellett szabni, 
de nagyon remélem, hogy a százmillió 
forintos beruházás sok társadalmi 
munka bevonásával megvalósulhat. Úgy 
gondolom, hogy az idei év első felében 
a konkrét munkálatok már a területen 
elkezdődhetnek, és a nyár folyamán 
megtörténhet a birkózócsarnok átadása. 

Filus Tibor

Vezetik a csoportjukat
A Soltvadkerti KUSE fiú utánpótlás kézilabdacsapatai közül az 
idősebbek az Országos Ifjúsági Bajnokság III. osztályának G cso-
portjában szerepelnek. Az együttes jól szerepel a bajnokságban, 
aminek köszönhetően harcban van az érmes helyekért.

A gárda zártkapus mérkőzést játszott ja-
nuár 22-én hazai környezetben, amikor 
a Bácsalmási PVSE gárdáját fogadták. 
A soltvadkerti fiatalok már az első félidő 
elején eldöntötték a találkozót, hiszen a 
játékrész közepére 14-3-as előnyre tettek 
szert. Innentől kezdve már a mérkőzés 
kimenetele nem volt kérdéses, csak az, 
hogy milyen arányban nyer a hazai csa-
pat. A második félidőt 22-8-as állásról 
kezdték a csapatok, és a soltvadkertiek 
helyenként szép találatokat szerezve 
nyertek 48-23-ra. Ezzel a győzelemmel 

a soltvadkerti együttes a tabella éléről 
várhatja a folytatást. A soltvadkerti csa-
pat a következő kerettel lépett pályára (a 
név után a szerzett gólok száma): Tóth 
B. (k), Hegyi (k), Bódi 2, Hirsch 6, Mé-
száros 1, Opauszki 18, Kriszt 10, Majer 
2, Szentgyörgyi 3, Szénási 2, Rákóczi 3.
A találkozó után Forgó Erzsébet edző 
elmondta, hogy a téli felkészülésüket 
nem akadályozta semmi. A csapat te-
remben tudott edzeni végig, és betegség 
miatt sem volt kénytelen kihagyni senki 
sem gyakorlásokat. A Bácsalmás elleni 

találkozót egy felvezető mérkőzésként 
értékelte, amely során sérülés miatt 
Nagy Norbertre nem számíthattak, és 
ez a védekezésükben nagyon hiányzott. 
A csapat teljesítményéről úgy fogal-
mazott, hogy a mostani mérkőzésen 
több hibát elkövettek támadásban és 
védekezésben is, ami a komolyabb já-
tékerőt képviselő ellenfelekkel szemben 

már nagyon megbosszulhatja magát. 
A gárda 13 fős kerete heti három edzés-
sel készül a bajnoki találkozókra, mely 
végén érmes helyen szeretnének zárni. 
Az idei mérkőzéseiket sikerült úgy be-
osztani, hogy az elmaradt találkozóikat 
a február 10-én induló tavaszi szezonig 
bepótolják. 

Filus Tibor
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